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"אם אני עולה 
לרכב של 

ההורים", הוא 
הסביר לי, "הם 

יחטפו אותי 
וייקחו אותי 
הביתה בעל 

כרחי
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שאלתי את 
הילדים
לשם 

מה היינו 
צריכים שני 
בתי מקדש? 

הבחור 'שיגע' 
את כל הישיבה, 
אנשי הצוות לא 

הצליחו להסתדר 
איתו ולהשתלט 

עליו וכולם 
נסחפו אחרי 

מעשי הקונדס 
שלו

פרקי אמונה מהגאון
רבי ראובן אלבז שליט"א 

בורא עולם לא 
ישאיר אותנו 

לנפשינו.
הוא ידאג לנו, ימלא 

כל מחסורנו.
איך? אל דאגה! 

הרבה דרכים למקום



בורא עולם לא ישאיר אותנו 
לנפשינו.  הוא ידאג לנו, ימלא 
כל מחסורנו. איך? אל דאגה! 
הרבה דרכים למקום



פרקי אמונה מהגאון
רבי ראובן אלבז שליט"א 

מדוע ניתנה התורה במדבר?

המדבר הוא מקום הפקר. אין בו תנאי מגורים. אין מים, 
אין חשמל, אין מזגן... איך אפשר לשהות במדבר? יש 
דרך אחת: לשאת את העיניים אל ה' ולבטח בו שיתן 

לאדם את צרכיו וישמור עליו מפני פגעי המדבר. 

כך היה בדור המדבר. הם זכו לעמוד ענן שיישר להם 
עמם  שהלכה  מים  ולבאר  השמים  מן  למן  הדרך,  את 

לכל מקום. 

לחיות  איך  ללמדנו  כדי  במדבר,  התורה  ניתנה  לכן 
מכל  להתעלם  צריך  תורה  הלומד  אדם  תורה.  חיי 
לתנאים  להתייחס  לא  ומשמאלו,  מימינו  שקורה  מה 
שמסביב. עליו לתלות בטחונו בה' ולהשליך עליו את 

יהבו.

על כך אומר דוד המלך )תהלים נה, כג( "השלך על ה' 
יהבך והוא יכלכלך - לא יתן לעולם מוט לצדיק". אם 

תבטח בה' - לא יחסר לך מאומה!  

 

בשעת בוקר האבא העיר את בנו לעוד יום של לימודים 
בתלמוד תורה. כמדי יום, גם היום הכינה לו אמו כריך 
טרי ומזין והניחתו בשקית. השעה דוחקת, הילד מיהר 

לצאת מן הבית ועשה את דרכו לתלמוד תורה. 

והתיישב  לכיתה  נכנס  תורה,  לתלמוד  הגיע  הילד 
שקית  את  איתו  לקחת  ששכח  נזכר  ואז  במקומו. 

האוכל...

במשך  רעב  אשאר  "אני  בליבו.  חשב  יהיה?",  "מה 
שעות רבות, עד שאשוב הביתה מן הלימודים".

לרגע הוא התמלא דאגה, אבל מיד לאחר מכן הדאגה 
"אני  ובטחון.  רוגע  של  אמיתית  בתחושה  התחלפה 
שלא  וידאגו  בשבילי  הכל  יעשו  הם  הורי,  את  מכיר 

אשאר רעב".

והנה, ממש באותו זמן שהילד היה שקוע במחשבותיו, 
מצא האבא את שקית האוכל מונחת על השולחן. חשב 
האב בליבו: "אוי ואבוי! מה יהיה? לא יתכן שבני יקירי 
ישאר רעב; הדבר גם עלול להשפיע לרעה על לימודיו".

מה יהיה? אין כאן שום התלבטות. למרות זמנו הדחוק, 
נטל האב את שקית האוכל, עצר מונית ומיהר לתלמוד 
רעב,  ישאר  שלא   - האוכל  את  לילד  להביא  תורה, 

שיוכל ללמד תורה עם כל הכוחות. 

מה  לו  שאין  כשידע  צדק  הילד  המסקנה?  מה  כן  אם 
וכך  עבורו,  הכל  יעשה  שאביו  בטוח  היה  הוא  לדאוג. 

אכן היה.

בדרך חזרה מהתלמוד תורה, חשב האב בליבו: "נכון, 
בהוצאה  כרוכה  היתה  ואף  יקר,  זמן  לי  גזלה  הנסיעה 
כספית. אבל מה לא עושים למען הבן! ומה לא עושים 

כדי שיוכל לשקוד על התורה באין מפריע!".

כך  מיוחד.  דבר  שום  הזה  בסיפור  שאין  מבינים  כולנו 
נוהג כל אב אוהב ומסור, וכך מרגיש כל בן הסומך על 

אביו ובוטח בו. 

כל זה הוא רק ציור ומשל, לשבר את האוזן, להמחיש 
אל  שבשמים  והחנון  הרחום  האב  של  היחס  את  לנו 
בניו אהוביו, ששוקדים על התורה ועל העבודה. בורא 
ימלא  לנו,  ידאג  הוא  לנפשנו.  אותנו  ישאיר  לא  עולם 
כל מחסורנו. איך? אל דאגה! הרבה דרכים למקום. כל 
חסד   - בה'  "הבוטח  בטחון.  הוא  מאיתנו  שנדרש  מה 

יסובבנו" )תהלים לב, י(.

יהיה אשר 
יהיה - 
לומדים תורה, 
בלי להציב 
תנאים
לא תמיד הורים שלחו את ילדיהם לתלמוד תורה עם 
ואין  מצויה  כשהעניות  קורה  מה  ומפנק.  טרי  כריך 

אפילו פרוסת לחם לילד?  

משה  אל  ה'  "וידבר  התורה:  אומרת  בדיוק  כך  על 
תנאים  מציבים  אינם  מדבריות  הולכי  סיני".  במדבר 
מראש. הם יודעים שכדי להגיע אל היעד צריך לחצות 
את המדבר, יהיה מה שיהיה. אין להם תנאים, אין להם 

צפיות. 

תלוי  אינו  התורה  לימוד  הקדושה!  התורה  היא  כך 
חיים, היא סם החיים.  גורם. התורה היא תורת  בשום 
יהיה אשר יהיה - לומדים תורה, בלי להציב תנאים, בלי 

לצפות לשום דבר.  

בן  רבי  הגאון  והיראה  התורה  שר  הישיבה,  ראש  מרן 
ציון אבא שאול זצ"ל רגיל היה לתאר את תנאי החיים 
הקשים שהיו בנערותו בירושלים. היתה עניות נוראה, 
בקושי היה מה לאכול. לחם טרי היה מצרך יקר ערך. 
לכמה  אותו  ומחלקים  יותר,  זול  ישן,  לחם  קונים  היו 
זוכים  היו  מיוחדים,  בזמנים  רחוקות,  ולעתים  ימים. 
ראש  מרן  כלשון  דק",  או  "גביל  של  קטנה  לתוספת 
עטיה  עזרא  רבי  הגאון  "המורה"  רבנן,  רב  הישיבה, 
זצ"ל. "גביל" אלו גרגירים של גבינה שהיו מורחים על 



זעתר  ו"דק" לכמה טיפות שמן עם  הפרוסה היבשה, 
דק דק שהיו טובלים בהן את הפרוסה כדי לרככה... זה 

מה שאכלו אז!

 מתוך העניות הנוראה הזו היו הנערים הולכים לישיבה 
שבים  כשהיו  וביגיעה.  בעמל  התורה  על  ושוקדים 
לביתם מן הישיבה, נותרו להם שאריות של לחם יבש 

ונוקשה, שהילדים הקטנים בבית לא אכלו... 

זה מה שיש.  בני התורה הצעירים לא התלוננו.  אולם 
מאוחרת,  לילה  שעת  עד  ללמוד  ממשיכים  היו  הם 
שאריות  את  לאכול  ניגשים  היו  התגבר  כשהרעב  ואז 
הלחם היבש והקשה. ואיך אכלו אותו, הרי הוא בלתי 
אכיל? מצאו פתרון יצירתי: בסוף היום הנרות כבר כבו. 
הנרות  של  השמן  בשאריות  הלחם  את  מטבילים  היו 
ואוכלים לשובע. אחר כך היו עולים על יצועם לאגור 

כחות לעוד יום של עמל תורה ועבודת ה'.

כך צמחו 
גדולי ישראל, 
גאוני עולם! 

בשאריות  גם  שמחים  מדבריות,  כהולכי  כשמרגישים 
מה  כל  תנאים.  דורשת  לא  התורה  חריבה.  פת  של 

שצריך זה לפתוח את הספר - וללמוד. 

יש  אבל  ספרים,  אין  היו...  לא  ספרים  גם  לפעמים 
בבורא  ובטחון  אמונה  והרבה  לתורה,  תשוקה  הרבה 

עולם. ממש כמו במדבר. 

פעם שאלו החסידים את האדמו"ר רבי שלמה מזווהיל 
זצ"ל במה הוא עוסק. 

אמר להם הרבי: "אני עדין אוחז בא'-ב'"....

 - "א'  להם:  הסביר  התמהים,  מבטיהם  את  כשראה 
אני  ובזה  האדם,  של  היסוד  זה  בטחון.   - ב'  אמונה, 

שקוע כל כלי!"  

אב הרחמן - 
שומע תפלת 
כל פה 

חסיד הגיע לאדמו"ר שלו ותנה בפניו את צערו: הוא 
חלה במחלה קשה, ה' ירחם. הוא דרש ברופאים, טפל 

אצל טובי הפרופסורים, אך כל הטיפולים לא הועילו.

אמר לו הרבי: "סע לעיר פלונית, שאל שם על דוקטור 
מזור  ימצא  הוא  אליו,  גש  ידוע.  רופא  הוא  רחמן. 

לחליך". 

אותה עיר היתה רחוקה מרחק רב ממקום מגוריו של 
החסיד. אך אם הרבי אומר - אין להרהר אחריו. 

רבים  ימים  לאחר  לדרך.  ויצא  ביתו  את  החסיד  עזב 

לאחד  ניגש  המבוקשת.  העיר  אל  סוף  סוף  הגיע 
מתושבי העיר ושאל: "אמר לי, בבקשה, היכן מתגורר 

דוקטור רחמן?".

"מצטער, אינני מכיר רופא בשם זה"...

ניגש החסיד לתושבים אחרים, ניסה לברר אצלם את 
זהה:  תשובה  קיבל  מכולם  אך  הדוקטור,  של  כתובתו 

"מצטערים, איננו מכירים רופא בשם זה".

תהה החסיד בלבו: "מה קורה כאן? לא יתכן! הרי הרבי 
אמר שמדובר ברופא ידוע ומפורסם. אולי אני משבש 

את שמו"...  

חזר ופנה אל תושבי העיר: "אולי אתם מכירים רופא 
בעירכם ששם משפחתו דומה ל'רחמן'?" 

אך התושבים הפתיעו אותו בתשובתם: "לא רק שאין 
בעירנו רופא בשם דומה, אין בעירנו רופאים כלל!".

"מה?!", הזדעק החסיד. "איך אפשר לדור בעיר שאין 
בה רופא? מה אתם עושים כשמישהו מכם חולה וזקוק 

לרפואה?".

השיבו: "אנו נושאים עינינו לשמים ומתפללים לבורא 
עולם שישלח דברו וירפאהו. אנו תולים בו - ורק בו - 

את בטחוננו!". 

"נו, ומה קורה לבסוף?" תהה החסיד, "האם התפלות 
נענות?".

"ברוך ה'!", השיבו התושבים. "בחסדי שמים תפלותינו 
נענות והחולים מבריאים מחלים".

מה רבה היתה אכזבתו של אותו חסיד כשכל חיפושיו 
אחר הדוקטור האלמוני העלו חרס. איך יתכן שהרבי 
ימליץ על רופא בלתי נודע? בלית ברירה עזב החסיד 

את המקום ועשה את כל הדרך חזרה אל עירו. 

מיד עם הגיעו, שם פעמיו אל ביתו של הרבי כדי לספר 
מיהו  לי,  "אמור  האדמו"ר:  התעניין  קורותיו.  את  לו 

הרופא של אותה עיר?".

להם  שאין  לי  אמרו  המקום  "תושבי  החסיד:  השיב 
רופאים כלל".

חולה  מהם  שמישהו  במקרה  עושים  הם  ומה  "ככה? 
וזקוק לרפואה ולישועה?".

"הם פונים ישירות לבורא עולם ומתפללים אליו".

"ומדוע לא עלה על דעתך  "נו", פנה הרבי אל חסיד, 
ל'דוקטור  בעצמך  תפנה  לא  מדוע  מהם?  ללמוד 
של  תפלתם  את  רק  שומע  הרחמן  אב  האם  רחמן'?! 
תושבי אותה עיר?!... הלא אב הרחמן שומע תפלת כל 

פה עמו ישראל ברחמים!". 

)מתוך הספר 'משכני אחריך', במדבר(



"הבחור 'שיגע' 
את כל הישיבה, 

אנשי הצוות 
לא הצליחו 

להסתדר איתו 
ולהשתלט עליו, 

הבחורים היו 
סובלים ממנו 

מצד אחד, ומצד 
שני הם גם 

נסחפו אחרי 
מעשי הקונדס 
שלו. בקיצור, 

היתה שם 
'חגיגה' גדולה 
לבחורים וכאב 

ראש גדול 
לאנשי הצוות. 



 ------------------------------------------

יעקב א. לוסטיגמן 

------------------------------------------

באותם  העצמאי  החינוך  כשראש  תש"ן,  בשנת  זה  היה 
עבר  זצ"ל,  גרוסברד  שרגא  צבי  רבי  הגדול  הגאון  ימים, 
וגם  תקופה,  למשך  למיטתו  אותו  שריתק  רפואי  אירוע 
לאחר שהתאושש לא יכול היה לצאת מהבית זמן ממושך 
עד שהצליח לשוב לאיתנו ולעבודת הקודש שעשה בחינוך 

העצמאי ובשאר ענייני הציבור. 

מבריק  רעיון  הגה  שרגא  רבי  של  משפחתו  מבני  אחד 
ביתו  ממול  הרי  ומבקשיה.  עמליה  התורה  חיי   – להחיותו 
בעשר  הקים  אותו  לצעירים  פוניבז'  ישיבת  לה  שכנה 
באותה  למדו  בישיבה  מפוניבז'.  הרב  עם  יחד  אצבעותיו 
עת שישה מנכדיו של הגרצ"ש. יואילו הבחורים לשחר את 
פני סבם הגדול, אותו הם אהבו אהבת נפש, ויבקשו ממנו 
שימסור בפניהם שיעורים במוסר ובהשקפה, בשעות בין 
רוצה  משהעגל  ויותר  בשבוע,  פעמיים  או  פעם  הסדרים, 
נפשו  את  יחיו  התורה  ודברי  להניק,  רוצה  הפרה  לינק 

ובריאות גופו. 

בידם  סיפק  היה  ולא  השבועות,  חג  ערב  ימי  היו  הימים 
לעלות אל הסבא בצוותא חדא. והנה הגיע חג השבועות, 
והתפללו  הלילה  כל  גדולה  בהתמדה  שלמדו  ולאחר 
שחרית כותיקין, סעדו את לבם בסעודת היום, ופרשו לנוח. 
בשעות אחר הצהרים קם אחד הנכדים והציע לבני דודיו: 

"בואו נעלה עכשיו לסבא, עכשיו כולם יכולים". 

הגדול  הסבא  של  לביתו  ועלו  כדבריו,  לעשות  וגמרו  נמנו 
שכמובן קיבל את פניהם חביבות ובאהבה גדולה. 

והנה  יושב בראשו,  הנכדים התיישבו סביב השולחן, הסב 
מתערבת הסבתא שהובאה מראש בסוד העניינים ואומרת 
שיחה  או  שיעור  לשמוע  הגיעו  "הנכדים  הגדול:  לבעלה 
במוסר ובהשקפה", היא מפתיעה אותו, "הם רוצים לשמוע 
מחג  לדרך  צידה  אתם  לקחת  להם  שיסייעו  חיזוק  דברי 

השבועות לשאר ימות השנה...". 

גביע הגולש 
על גדותיו

דברו  את  לדבר  ויתחיל  ישמח  בוודאי  שהסבא  חשבו  הם 
בהתלהבות גדולה, אבל פניו של הסב הפכו רציניות ונימה 
של תמיהה ותרעומת נשזרה בקולו: "שיעור? במוסר? ככה, 
בלי להתכונן? מה אתם חושבים שככה זה עובד, שאומרים 
לי 'תגיד מוסר' ואני מתחיל להטיף לאחרים? חס וחלילה! 

זה לא עובד ככה!

"רבינו הגר"א היה אומר שהדרך להשפיע על אחרים היא 
וגולש  להתמלא עד גדות, כמו גביע המתמלא עד גדותיו 
קודם  צריך  אני  שיחה,  לומר  רוצה  אני  אם  סביבותיו.  אל 
שהדברים  עד  בספרים  ולעסוק  ללמוד  בעצמי,  להתמלא 
שופעים ממני החוצה. זה לא מגיע ככה בלי הכנה להתמלא 

כראוי קודם לכן!".

מאותם  אחד  של  מפיו  שומעים  אנחנו  הזה  הסיפור  את 
גרוסברד שליט"א,  לוי  נכדים, הלא הוא הגאון רבי  שישה 

ראש ישיבת 'תורת חיים' בבית שמש. 

"סבא דיבר, ועוד איך דיבר", מספר הגר"ל. "ברגע שהוא 

הגאון רבי לוי 
גרוסברד, ראש 
ישיבת 'תורת 

חיים' בבית שמש, 
עם שביבי אורה 

ודרכי חינוך מסבו 
הגאון הגדול 

רבי צבי שרגא 
גרוסברד זצ"ל, 
מקים עולה של 

תורה ראש ישיבת 
פוניבז' לצעירים, 

מייסד ישיבת 
גרודנא וראש 

החינוך העצמאי. 



מגמרא  לתלפיות  בנויים  והמושגים  הרעיונות  התחיל, 
שגורים  שהיו  רבותינו  ומוסרי  חז"ל  ספרי  ושאר  מדרשים 
עד  שנמלא  גביע  כאותו  החוצה  ממנו  שפעו  לשונו  על 
תמיד  הוא  כי  להתכונן,  צריך  היה  באמת  לא  הוא  גדותיו. 

היה מלא עד גדות והיה לו מה להשפיע לכל כיוון. 

אליו  עולים  היינו  מאז  דיבר.  הוא  הפעם  באותה  רק  "לא 
היה  והוא  שבוע,  בכל  פעמים  ושלוש  פעמיים  בקביעות 
כתבתי  כתיבה,  וכלי  מחברת  עם  יושב  הייתי  אני  מדבר. 
כל מילה שיצאה מפיו. באותה עת לא היו מצויים מכשירי 
כל  כתבתי  פשוט  כזה.  אחד  ברשותי  היה  ולא  הקלטה 
מילה, ולימים קיבצתי את כל המחברות הללו והוציאו מהן 
את ספרי 'דעת שרגא', המשמשים כיום כספרי יסוד עבור 
תפוצות  בכל  צורב  וכל  דרשנים  משגיחים  תורה  מרביצי 

ישראל". 

סיפור  הוא  גרוסברד,  הגר"ל  מסביר  כך  הזה,  הסיפור 
שבעצם משקף את אישיותו של הסבא הגדול, את דמותו 
החינוכית והתורתית. הוא לא היה מחנך אחרים, הוא היה 
והחינוך העצמי שלו היה כל כך עוצמתי  מחנך את עצמו 

עד שהשפיע על כל סביבותיו. 

דודו  אותו  לקח  שלו,  החופה  שביום  פעם  לי  סיפר  "סבא 
שהיה  זצ"ל,  גרוסברד  אבא  רבי  הגה"צ  המשגיח  מרן 
והיה לו לאב ורב  המשגיח בישיבת לומז'ה בה למד סבא, 
בכל אורחות חייו. רבי אבא לקח אותו בבית המדרש הלוך 
ושוב, בשעת הצהרים, ואמר לו "דע לך אחייני היקר, הסיבה 
שבגינה הצלחתי במלאכת החינוך, היא אך ורק בגלל שכל 
מה  כל  שלי.  מהלב  היה  פעם,  אי  לתלמידי  שאמרתי  מה 

שאמרתי יצא מבפנים ולא נאמר רק מן השפה ולחוץ". 

אומר  מספרים",  סבא  מתקופת  פוניבז'  ישיבת  "תלמידי 
לאמירת  נדרש  היה  כאשר  "כי  יבלחט"א,  הגר"ל  הנכד 
שמועס' בישיבה, לפני כן היה שוהה הלוך ושוב בחורשה 
הסמוכה לישיבה, כדי להעמיק את הדברים בקרבו, להיות 

ראוי להעבירם לאחרים...".

הקודש  עבודת  מתוך  נתלש  זצ"ל  גרוסברד  כשהגרצ"ש 
החינוך  בראש  לעמוד  והועבר  הישיבות  בעולם  שלו 
הגדול  הגאון  קמניץ  מתקופת  הטוב  חברו  אמר  העצמאי, 
אחד  את  איבד  התורה  "עולם  זצ"ל:  פרצוביץ  נחום  רבי 
מגדולי ראשי הישיבות". כשהיו מתפרסמים שיעורים של 
רבי שרגא, בהזדמנויות כאלו ואחרות, רבי נחום היה אומר 
לבניו שילמדו את השיעורים הללו, כי יש הרבה מה ללמוד 

מרבי שרגא ומהאופן בו הוא ניגש לסוגיה ומנתח אותה. 

"סבא היה האיש שעליו הושתתה ישיבת פוניבז' לצעירים", 
והנהיג  הישיבה  את  כיוון  "הוא  גרוסברד,  הגר"ל  מספר 
אותה יחד עם רבותינו הגרמי"ל ליפקוביץ זצ"ל והגראי"ל 
יחד  גרודנא  ישיבת  את  הקים  הוא  כן  כמו  זצ"ל.  שטינמן 
בגרודנא  כמשגיח  וכיהן  זצ"ל,  רוזובסקי  הגר"ש  רבינו  עם 
בזמן שהיא עוד היתה בבני ברק, מבלי שעזב את תפקידו 

בישיבת פוניבז' לצעירים. 

היתה  העת  באותה  הישיבות  בעולם  הנפוצה  "הבדיחה 
מהכובע  מפחדים  ובגרודנא  הקטנה  בפוניבז'  שהבחורים 
אחרות  בישיבות  שבחורים  ממה  יותר  שרגא,  רבי  של 
היה  שרגא  רבי  כי  יחד.  גם  משגיחים  מעשרה  מפחדים 
על  שם  שלו  הכובע  את  משאיר  בגרודנא,  מסתובב 
הסטנדר, חומק החוצה בשקט והולך לפוניבז', וכך בגרודנא 
כך,  כל  ה'מפחיד'  הכובע  בגלל  בשטח  שרגא  שרבי  ידעו 

ובפוניבז' ראו אותו מסתובב בין הבחורים ומשגיח עליהם 
בעינו הפקוחה... לפעמים הכובע היה נשאר בפוניבז' והוא 
עצמו היה בגרודנא, והיו כאלו שטענו בתוקף שלרבי שרגא 
יש בכלל שני כובעים, והוא עצמו, מי יודע איפה הוא נמצא 

בכלל... 

"על אותו משקל היו שטענו בתוקף שרבי שרגא השאיר 
ונסע  הקטנה,  פוניבז'  בישיבת  שלו  הכובע  את  פעם 
לאמריקה לצורך הישיבה והכלל. כל אותה העת, הבחורים 

התנהגו כראוי, בגלל שהכובע שלו נשאר בישיבה...". 

לחזק, ללטף 
ולנזוף...

"אבל צריך להבין", מוסיף הרב גרוסברד שליט"א, "זה לא 
רק עניין של להתמלא עד גדות ולהשפיע החוצה. זה חלק 
מאוד חשוב מהעניין, אבל יש עוד חלקים. כדי להשפיע על 
תלמידים, צריך להתמסר אליהם. זה צריך להיות פרויקט 
החיים של המשפיע. אתה לא יכול לשבת רגל על רגל, ומדי 
פעם לזרוק הערה לתלמיד, ולצפות שהוא באמת יתייחס 
התמסרות  צריך  לבו.  לתשומת  הדברים  את  וייקח  אליה 

מוחלטת לעניין. 

"בתקופה שלפני הקמת הישיבה, התגורר סבא בתל אביב, 
יוסף'  'בית  ישיבת  בהקמת  משמעותי  חלק  נטל  הוא  שם 
בראשות חמיו הגאון הגדול רבי הלל ויטקינד זצ"ל, ולאחר 
מכן גם הקים בעשר אצבעותיו את ישיבת 'יסודי התורה', 
שפעלה בתוך ביתו, וכל הבית שלו הפך להיות בעצם חלק 

מהישיבה. 

פוניבז' לצעירים, הוא היה  ישיבת  "כשגויס להקמתה של 
השבוע.  כל  ונשאר  לישיבה  ראשון  יום  של  בבוקרו  מגיע 
הוא היה חוזר הביתה רק לשבת, וזאת למרות שתל אביב 
אינה רחוקה מבני ברק, ואפילו באותם ימים הנסיעה מתל 

אביב לבני ברק לא היתה כל כך ממושכת. 

"בהמשך, כשהם עברו להתגורר בבני ברק, הוא היה יוצא 
נשאר  והיה  בישיבה,  שחרית  לתפילת  מהבית  בבוקר 
בישיבה עד אחרי סדר שלישי. הוא לא חזר הביתה אפילו 
היתה  הישיבה  ספר.  לקחת  או  קלה  צהרים  למנוחת  לא 
הבית שלו כל שעות היום. הוא באמת היה מסור בלב ונפש 

בצורה מעוררת השתאות. 

בישיבה  למדו  העת  באותה  קלה.  היתה  לא  "והמלאכה 
חכמים  תלמידי  של  בנים  הקשת.  גווני  מכל  בחורים 
לפני  מאירופה  שיניהם  בעור  שעלו  ומופלגים  עצומים 
השואה והקימו בתים לתפארת, ובנים להורים ניצולי שואה 
שבקושי שרדו את התופת והגיעו לארץ שבורים ורצוצים. 
היו שם ילדי חקלאים לצד בנים של ראשי ישיבות, ואז לא 
היום,  כמו  תורה  למודי  של  מסודרת  חינוך  מערכת  היתה 
שכולם מקבלים חינוך שווה פחות או יותר. כשבחורים באו 
מרקע שונה, גם הידע שלהם היה אחר, הרמה הלימודית 
היה  הכל  הדיבור  ותרבות  ההתנהגות  צורת  שונה,  היתה 

שונה. 

"כדי שכל אלו ישרדו יחד ואפילו יהפכו לקבוצה מגובשת 
ומאוחדת, הם היו צריכים אבא שילווה אותם על כל צעד 



ושעל. שיחנך, ינחה, ידריך, ישפיע, יחזק, ילטף, ינזוף, יעניש 
נפשו  את  מסר  אכן  שרגא,  רבי  הסבא  והוא,  מוסר.  ויטיף 
היו צריכים  ובאמת אחרי שהוא עזב את הישיבה,  כך  על 
לסנן יותר את סוג הבחורים שקיבלו, כי לא היה את האדם 
המתאים כדי לשאת על כתפיו את העול הכבד של הטיפול 

בתלמידים מרקע חלק יותר". 

הסיפור של 
הגראי"ל 
שטיינמן 

זצ"ל
האישית  הדוגמה  היא  פחות  לא  חשובה  נקודה,  "עוד 
שרגא  "כשרבי  שליט"א,  גרוסברד  לוי  רבי  אומר  כמובן", 
דרש מהבחורים ללמוד, הוא כמובן לא דרש מהם משהו 
על  שוקד  אותו  רואים  היו  הם  מעצמו.  דרש  לא  שהוא 

תלמודו באופן מופלא. הם ידעו שהוא גאון עצום. 

מאיזה  משנה  לא  אקראי,  באופן  בחור  תופס  היה  "הוא 
שיעור, ושואל אותו מה אמר המגיד שיעור היום בשיעור. 
הבחור היה מתחיל לענות, ואם הוא לא היה מדייק, סבא 
האחרונים,  הראשונים,  גם  טעותו.  על  אותו  מעמיד  היה 
כל דיבור המתחיל ברש"י ותוס', הכל היה שגור על לשונו 
ומונח בזיכרונו בבהירות מופלאה. כל בחור ידע שהוא צריך 
הוא  ואם  שרגא,  רבי  עם  צפוי  בלתי  למפגש  מוכן  להיות 
רוצה לעבור את המפגש בשלום, הוא צריך לדעת את כל 

הנלמד ברמה משביעת רצון. 

לספר  אוהב  היה  שטיינמן  שהרב  סיפור  יש  זה  "בהקשר 
כשדיברו על רבי שרגא גרוסברד, ומעשה שהיה כך היה: 

היה  ממש.  של  עילוי  צעיר,  בחור  פוניבז'  לישיבת  "הגיע 
המיוחדים  הכישרונות  עם  יחד  אבל  כברזל,  חזק  ראש  לו 
בצורה  אקטיבי  היפר  היה  הוא  לוואי:  תופעת  גם  הגיעה 

יוצאת דופן. 

הצליחו  לא  הצוות  אנשי  הישיבה,  כל  את  'שיגע'  "הבחור 
להסתדר איתו ולהשתלט עליו, הבחורים היו סובלים ממנו 
מצד אחד, ומצד שני הם גם נסחפו אחרי מעשי הקונדס 
שלו. בקיצור, היתה שם 'חגיגה' גדולה לבחורים וכאב ראש 

גדול לאנשי הצוות. 

"סיפר מרן הגראי"ל, שבעצמו היה אז מראש הישיבה שם, 
שרבי שרגא תפס את הבחור הזה, והציב בפניו אתגר ענק. 
הוא נתן לו את קונטרס ה'מערכות' של רבי עקיבא איגר, 
ואמר לו שעליו ללמוד את כל המערכות על בוריין: "בעוד 
כך וכך זמן אני אבחן אותך, ואם לא תדע את כל המערכות 
של הגרעק"א בצורה מושלמת, אתה תישלח מכאן באותו 

רגע לביתך, ולא תוכל עוד לחזור לישיבה שלנו". 

והתחיל  הספר  את  לקח  לאתגר,  נענה  בחור  אותו  "ואכן, 
ללמוד את המערכות של רבי עקיבא אייגר. צריך גאונות 

מופלאה כדי להבין את הדברים ועוד לזכור ולחשב אותם 
לפרטי פרטים. צריך ללמוד המון סוגיות אחרות מסביב כדי 
בלימוד  שקע  פשוט  והבחור  עצמן,  המערכות  את  להבין 
והכניס את כל הראש בעניין, עד שידע את כל המערכות 
על בוריין, וכמובן שאחרי שהוא למד כל כך ברצינות במשך 
תקופה ארוכה, הבחור הזה כבר לא היה עשה עוד מעשי 
קונדס. הוא כבר היה בחור אחר לגמרי, כל כולו היה שקוע 

בלימודים. 

היה  הוא  הזה,  הסיפור  את  מספר  היה  שטיינמן  "כשהרב 
כל  את  יודע  מי  "נו...  שלו:  המוכר  בחיוך  אחריו  מפטיר 
יכול  שהוא  כך  כדי  עד  איגר  עקיבא  רבי  של  המערכות 

לבחון עליהן? רק רבי שרגא יכול היה לעשות את זה...". 

ספינה 
גדולה 

ויקרה מאוד 
כאן  אספר  אני  עסקינן,  חינוך  ובענייני  מאחר  "לסיום, 

מעשה שהיה בביתו של הסבא רבי שרגא: 

"אחד מרבי המוסר הגדולים עמהם לסבא היה קשר קרוב 
זצ"ל. היתה להם  מאד היה ה'מכתב מאליהו', הרב דסלר 
תלמידיו  בשבוע.  פעמים  שלוש  ללימוד  קבועה  חברותא 
המובהקים של הרב דסלר טענו שהוא לומד עם סבי את 
תורת הנסתר, אבל כמדומני ששמעתי פעם שסבי הכחיש 

את השמועות האלו. 

"בתקופה בו התגורר סבי בתל אביב, היה הרב דסלר מגיע 
אליו לתל אביב פעם אחת בשבוע כדי ללמוד עמו, וסבא 
היה מגיע לרב דסלר לבני ברק פעמיים בשבוע. כשסבא 

עבר לבני ברק, בעיית המרחק נפתרה מעצמה. 

"בכל אופן, באחת הפעמים כשהרב דסלר היה בביתו של 
של  ויללה  צווחה  קולות  לפתע  נשמעו  עמו,  ולמד  סבא 
אחת מבנותיו של סבי, ילדה כבת ארבע או חמש שבכתה 
מה  לראות  כדי  וקם  נבהל  קצת  סבא  ממש.  היסטרי  בכי 

קרה ואם הכל בשלום. 

"אחרי זמן מה שב סבא ללמוד עם הרב דסלר ששאל אותו 
אם הכל בסדר ואם לא אירע משהו חלילה לאחד הילדים. 
'אוניה' מנייר מקופל,  סבא חייך וסיפר לו שהילדה הכינה 
ואחד האחים קרע לה את האוניה שלה... זה הכל. לא קרה 

שום דבר. 

"אמר הרב דסלר, אל תגיד כך ידידי שלא קרה שום דבר. 
כל  היא  מהנייר,  הקטנה  האוניה  החמש,  בת  הילדה  עבור 
בחיים.  לה  שיש  חשוב  והכי  גדול  הכי  הרכוש  זה  עולמה. 
הסחר  שספינת  כמו  בדיוק  לה  חשובה  הזאת  האוניה 
הספנות  חברת  של  לבעלים  חשובה  והיקרה  הגדולה 
את  רב  צער  יצטער  שהוא  כמו  בבעלותו.  אותה  המחזיק 
תטבע ספינתו בים, כך גם הילדה מרגישה צער עצום על 

כך שהספינה שלה הלכה לאיבוד". 





2000 בני ישיבות  בסוף שבוע זה, יערך ע"י ארגון 'דרשו' כינוס 'סדר הכנה' ובו משתתפים מדי שנה למעלה מ 
שמסיימים את הישיבה קטנה ועולים לישיבה גדולה. אירוע זה במעמד מרנן ורבנן גדולי הדור, הופך משנה לשנה 

לאחד מהאירועים שחובה להיות נוכח בהם, כדי לקבל הכוונה וחיזוק לקראת העלייה לישיבה גדולה. 

אנו מציגים בפניכם קטעים  מתוך דברי הגה"צ רבי בנימין פינקל שליט"א, משגיח דישיבת מיר, ב'סדר הכנה' 
תשע"ט. )שנה שעברה, בעקבות המגבלות לא התקיים הכנס(

הרבה  כך  כל  לנו  היו  לא  הקטנה.  הישיבה  של  הסיום  בתקופת  מתח  לנו  היה  לא  בישיבה,  בחור  הייתי  כשאני 
התלבטויות. היו שלוש או ארבע אופציות, כל אחד החליט להיכן הוא מעדיף ללכת, וכמעט לא היה מצב כזה 

שבחור רוצה ללכת לישיבה מסוימת והוא לא התקבל בה. 

היום השתנו הדברים, יש מתח גדול ותחרות קשה בנושא הזה, ואצל חלק מהבחורים הכניסה לישיבה הגדולה 
היא מלכתחילה במצב של 'בדיעבד', כי הם העדיפו להיכנס לישיבה אחרת שנראית להם טובה יותר או מתאימה 

יותר עבורם. 

בחורים צריכים לדעת שיש הפתעות ויש אכזבות בכל שטחי החיים. אנחנו מקווים שכל ההפתעות יהיו לטובה, 
הלוואי, אבל יש גם מקרים הפוכים, וצריכים לדעת שלפעמים דווקא הישיבה שאולי לא ריצת בה מלכתחילה היא 

דווקא הישיבה הכי מתאימה לך, ורק בישיבה הזאת אתה תצליח לגדול בסייעתא דשמיא. 

אותם  מקבלים  ברירה  בלית  ורק  מסוימים,  בחורים  לקבל  רוצות  לא  שישיבות  קורה  ההפוך.  לכיוון  גם  נכון  זה 
'פאר  להיות  הופך  הוא  לישיבה,  בדיעבד  שהתקבל  הזה  שהבחור  מתברר  זמן  ולאחר  ואחרות,  כאלו  מסיבות 

הישיבה'. 

הרי הישיבות לא יכולות לדעת באמת מי בחור טוב ומי לא. עושים טלפונים, בירורים, ומקבלים רושם כזה או אחר 
שלפיו מקבלים החלטה. פעמים רבות הרושם הזה שגוי או לא מדויק. 

כך גם לגבי חברותא. לפעמים יש הפתעות לטובה ולפעמים אכזבה קשה. בחרת חברותא שנראה לך מתאים 
מאוד, ובפועל הלימוד אתו לא כל כך מצליח. לפעמים האכזבה מוטעית ומבוססת על טעות בתפיסה, ולפעמים 

זאת אכזבה נכונה. 

ותתאמץ, בסוף  ותעבוד, תשקיע  זה שאם תתמיד  שהזכרנו,  הניסיונות  ובכל  בכל המצבים  שחשוב לדעת  מה 
תראה שהקב"ה לא עוזב אותך אפילו לרגע אחד. הכל מכוון משמים, ואנחנו צריכים להתמודד עם הניסיונות, 

לנסות שוב ושוב עד שנצליח בעזרת ה'. 

זה חשוב במיוחד כעת, כשאתם עולים לישיבה הגדולה, חלקכם עומדים לחוות קשיי הסתגלות, אפילו קשיים 
גדולים. הייתם רגילים לחממה מסוג אחד, ואתם עכשיו עוברים למקום עם סגנון התנהלות שונה לחלוטין... 

אף פעם אסור להתייאש. קודם כל צריך להתפלל לקב"ה, ולאחר מכן לבקש עזרה ממי שיכולים לעזור 
אם זה המשגיח או הר"מ וכו'. 

כי עיקר פעולת היצר היא להביא את האדם לשברון לב ולייאוש. הוא רוצה שבחור יחשוב שנסגרה 
בפניו הדלת, והוא כבר לעולם לא וכל להצליח. אבל האמת היא שאין דבר כזה, הדלת אף פעם לא 

נסגרת והקב"ה תמיד עוזר בכל מצב ובכל מקום. כל מה שאנחנו צריכים זה סבלנות, והחלטה נחושה 
של כל אחד ואחד שלא לוותר, להמשיך להתעקש, להמשיך ולהתאמץ עד שנעלה לפסגת מרומים 
ולשיא ההצלחה. לא להתפשר על פחות מהשאיפה הזאת. צריכים רק להשקיע והקב"ה כבר יהיה 

עם הבחור המתאמץ...

הגמרא בבבא בתרא )ע"ה ע"ב( אומרת: "אמר רבה א"ר יוחנן לא כירושלים של עולם הזה ירושלים 
של עולם הבא. ירושלים של עולם הזה כל הרוצה לעלות עולה, של עולם הבא אין עולין אלא 

המזומנין לה".

ומי יהיו המזומנין לירושלים של עולם הבא? מי שיתחזק בשמירה על קדושת העיניים, 
בשמירה על קדושת הלשון, הוא זה שיזכה ויעלה. 

לכם  וטוב  הזה,  בעולם  "אשריכם  בנו  שיקויים  ונזכה  לבבכם  ויאמץ  חזקו 
בעולם הבא". 



"אמור לי ילדי חביבי, לשם 
מה היינו צריכים שני בתי 

מקדש? היו יותר מדי קרבנות 
שלא הספיק בית מקדש אחד 

להקריב את כולם? ובכלל, איך 
הם היו בנויים? האחד מעל 

השני, או זה לצד זה?..."



המחנך הרב דוד 
משה בוקסבוים, 
על הדרך הטובה 

והמתאימה 
ביותר לחבר 

ילדים בגיל הרך, 
לתחושת האבל 

על חורבן בית 
המקדש
אליעזר )לייזר( רוט

ימי בין המצרים מציבים בפני ההורים והמחנכים 
אתגר לא פשוט: מצד אחד כולנו רוצים להעביר 
לילדים והתלמידים שלנו את חתושת האבל על 
ההרגשה  אל  אותם  לחבר  המקדש,  בית  חורבן 
הנוראה הזאת שמרגיש עם ישראל בגלות המרה 
צער  להצטער  הכלים  את  להם  לתת  והארוכה, 
עמוק ואמיתי בימי בין המצרים בכלל ובתשעה 

באב בפרט. 

שמים  ירא  לכל  שראוי  כותב  ערוך  השולחן  הרי 
ומי  המקדש,  בית  חורבן  על  ודואג  מיצר  שיהיה 
יראי  להיות  ותלמידיו  בניו  את  לחנך  רוצה  אינו 

שמים? 

מאידך, הילדים בימינו רגישים יותר, נפשם עדינה 
בפניהם  לתאר  יכולים  לא  אנחנו  מאוד.  ופגיעה 
את תיאורי החורבן במלואם, סיפורים על נשים 
עמוקות,  אותם  לזעזע  עלולים  וכו',  רחמניות 
המתגוללים  הכפן  נפוחי  העוללים  ותיאור 

בחוצות, לא מתאים לילדים בגיל הרך. 

הזה  לנושא  לגשת  יש  כיצד  הזאת,  התהייה  עם 
בשיחות עם ילדים, ובמיוחד עם ילדים בגילאים 
קטנים יותר, פנינו למחנך הוותיק הרב דוד משה 
בוקסבוים, מומחה לגיל הרך ומנחה הורים, לצד 
יומיומי  באופן  מבצע  שהוא  הקודש  עבודת 
כמלמד תינוקות בתלמודי התורה 'איילת השחר' 

ו'דרכי יושר' ברמת בית שמש ג'. 

"מספרים שפעם חזר ילד אחד הביתה מהחיידר, 
המקדש  בית  על  בפרוטרוט  להוריו  וסיפר 
שנחרב  כך  ועל  בו,  שנעשתה  הקודש  ועבודת 

בית המקדש, ולא רק אחד נחרב אלא שניים... 

בוקסבוים,  הרב  מתאר  לילד",  האבא  "פנה 
"ושאל אותו: אמור לי ילדי חביבי, לשם מה היינו 
קרבנות  מדי  יותר  היו  מקדש?  בתי  שני  צריכים 
שלא הספיק בית מקדש אחד להקריב את כולם? 
השני,  מעל  האחד  בנויים?  היו  הם  איך  ובכלל, 
מה  ידע  ולא  התבלבל  הילד  זה?...".  לצד  זה  או 

לענות. למה באמת צריך שני בתי מקדש? 

היה,  לא  אם  ובין  היה  אם  בין  הזה,  "הסיפור 
על  לדבר  אפשר  שלפעמים  כמה  לנו  ממחיש 
החורבן ולעסוק בו בהרחבה ואפילו עם תיאורים 
את  לדעת  בלי  יישאר  הילד  אבל  צבעוניים, 

הדברים הבסיסיים ביותר. 

הפרטים  כל  את  יודעים  לא  רובנו  "לצערנו, 
קצת  הזה  הנושא  המקדש.  בית  של  והעניינים 
רחוק מאתנו, אחרי אלפי שנות גלות. אנחנו לא 
מרגישים  באמת  לא  אנחנו  האווירה,  את  חיים 
מה חסר לנו, ולכן גם האבל הוא לא אותו אבל. 
אנחנו זקוקים לכל מדרשי חז"ל המגיעים בנוסף 
להתחבר  יכולים  אנחנו  האבל.  את  להרגיש  כדי 
של  שנים  אחרי  רעבים  אנשים  של  לטירוף 
דמעה  להוזיל  יכולים  אנחנו  ומחריף.  הולך  רעב 
כשאנחנו חושבים על אותם מאות ילדים וילדות 

שנאלצו לקפוץ למים כדי לשמור על יהדותם. 

האנושיות  לטרגדיות  להתחבר  יכולים  "אנחנו 
להוריד  יכולים  מאתנו  כמה  אבל  בחורבן,  שהיו 

דמעה כי אין לנו מזבח להקריב עליו קרבנות? 

תמרורים  בכי  לבכות  מסוגלים  מאתנו  "כמה 
נזכה  לא  בבוקר  שמחר  כך  על  חושבים  כשהם 

להקריב תמיד של שחר? 

והעמוק  האמיתי  האבל  הוא  שזה  היא  "והאמת 
גם  תמיד.  היו  אסונות  כי  באב.  תשעה  של 
אסונות בקנה מידה ענק כמו בשואה הנוראה היו 
לנו. מסעי צלב, פרעות, פוגרומים. חסרות צרות 

בעם היהודי? 

"אבל תשעה באב זה יום ייחודי כי בו איבדנו את 
האסונות  מכל  יותר  הרבה  שזה  המקדש,  בית 
האלו כי הוא כולל את האסונות האלו בתוכו. אם 
היה לנו בית מקדש לא היתה לנו שואה ולא היו 
שקרו  האחרים  המחרידים  האסונות  כל  קורים 

לעם ישראל. 

"כשמלמד ניגש לילדים לספר להם על החורבן, 
הוא חייב קודם כל להרגיש את זה בלב שלו. אי 
אפשר להעביר לילדים תחושת צער שאתה לא 
חווה אותו בעצמך! זה אף פעם לא יצליח. הצער 
חייב לבוא מהלב, ורק ככה הוא יכול להיכנס ללבו 

של הילד. 

הללו  חז"ל  מדרשי  את  להזכיר  צורך  אין  "ולכן, 
בפני ילדים רכים. זה מגיע עם הגיל, כל ילד וקצב 
הבשלות הנפשית שלו. כשהילד שלך בן שלוש, 
אתה לא אומר לו שיש אזעקה כי עוד רגע ייפול 
משחק  של  סוג  שזה  לו  מסביר  אתה  טיל.  פה 
שאנחנו עושים תחרות עם האזעקה לראות מי 
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מגיע ראשון למקלט. 

יכול  אתה  מתי  לבד  תדע  כבר  יגדל,  "כשהילד 
לחשוף אותו אט אט למידע המלא, כך גם לגבי 
ההורים  אחר.  דבר  כל  ולגבי  החורבן  אגדות 

מרגישים לבד מתי ראוי לספר. 

"לעומת זאת את תחושת הצער אפשר להעביר 
עצמך  אתה  אם  רק  אבל  מאוד,  צעיר  בגיל  גם 

מצטער באמת ובתמים. 

לפני  המקדש  בית  בענייני  לעסוק  צריך  "ולכן 
לקרוא  הילדים.  עם  זה  על  לדבר  שמתחילים 
תיאורים של העבודה, ללמוד על עשרת הניסים 
שנעשו בבית המקדש, לדמיין את העלייה לרגל, 
כולם  פני  על  ששרו  והעליזות  השמחה  את 

כשעלינו לירושלים.

בעם  אז  ששרתה  הגדולה  הטהרה  את  "לדמיין 
ישראל, כשכולם היו שומרים את עצמם בטהרה 
באפר  להיטהר  הולכים  הרגל,  לפני  ובמיוחד 
כולם טהורים,  וטובלים במקוואות,  פרה אדומה 
וברעדה  בחיל  מתכוננים  וטף  נשים  אנשים 
קדושה!  איזו  המקדש.  לבית  ירושלימה  לעלות 

איזו טהרה! איזו שמחה!!!

"ועכשיו חסרנו כל אלה, אין לנו לא חַטָּאת וְלא 
יְרוּשָׁלָיִם וְלא  חֲלָבִים. לא טְבִילָה וְלא טָהֳרָה. לא 
וְלא  לְבונָה  לא  כַנּו.  וְלא  כִיּור  לא  הַלְּבָנון.  יַעַר 
לֶחֶם הַפָּנִים. אפשר לעיין בכל הפיוט של 'כאהל 
הנמתח... מראה כהן' והלאה, אחרי סדר העבודה 
מומלץ  וגם  אפשר  הכיפורים,  יום  של  במחזור 
שמתחילים  לפני  באב  לתשעה  בקינות  לעיין 
המקדש,  בית  חורבן  על  הילדים  עם  לדבר 
אנחנו  בו  האופן  כל  הזאת,  לאווירה  וכשנכנסים 
חורבן  על  האבל  חווית  את  לילדים  מעבירים 
יותר,  בית המקדש, מקבל צורה אחרת, עמוקה 

יהודית יותר. 

יותר  קצת  ילדים  עם  להיות  יכול  נוסף  "שלב 
סבא  את  לנחם  שהלך  ילד  לוקחים  גדולים. 
שיספר  וכדו',  עלינו  לא  שבעה  כשישב  שלו 
לחברים בכתה איך נראה אבל, כמה גדול הצער 
אנחנו  וכך  וחשוב,  יקר  מישהו  כשמאבדים 
הילדים  המקדש.  בית  חורבן  על  גם  מתאבלים 

מקבלים בעצם המחשה פיזית של האבל. 

"ולסיום, לחבר אותם לכל הטקסטים והפעולות 
שאנחנו עושים במשך היום, כל יום, בגלל האבל 
אנו  המזון  בברכת  המקדש.  בית  חורבן  על 
בשמונה  ירושלים',  'ובנה  נא...',  'רחם  אומרים 
ועוד,  עינינו...'  'ותחזינה  אומרים  אנחנו  עשרה 
ובחתונה  הקיר,  על  לחורבן'  'זכר  לנו  יש  בבית 

החתן שובר כוס ושמים לו אפר על הראש... 

וחורבנו  המקדש  זיכרון  את  מחברים  "כשאנחנו 
חיבור  מקבלים  הילדים  היומיומית,  בהתנהלות 
נוסף וזאת הדרך הנכונה והבריאה ביותר עבור כל 
ילד, לחוות את חורבן בית המקדש. בלי סיפורי 

זוועה שלא מתאימים לגיל שלו, אבל כן עם צער 
עמוק וכנה על כך שאין לנו לא כהן ולא משרת, 
ואין לנו את בית המקדש לכפר על כל עוונותינו". 

האבל  של  הנושא  את  לחוש  מתחילים  הילדים 
ברמה האישית. 

עלינו  מה  לדעת  בשביל  ברמה  אותם  מעלה  זה 
כמובן  הבית.  חורבן  על  להתאבל  כדי  לעשות 
בברכת  כשמברכים  זה,  על  לדבר  להפסיק  לא 
המזון על ירושלים עירך ועל ציון ובנה ירושלים, 
נוטל  שלא  מי  גם  רצה.  זה  מה  לילדים  להסביר 
הנושא  את  אומרים  המחיה  על  בברכת  ידיים, 
וכמובן  ולמה מזכירים.  ירושלים,  שמזכירים את 
שאנחנו בברכה השלישית לפני האחרונה ברצה 
בשובך  עינינו  ותחזינה  ומייחלים  מתפללים 

ברחמים. 

ושנזכה באמת לבנין בית המקדש במהרה בימינו 
אמן.

"ולכן צריך 
לעסוק בענייני 

בית המקדש 
לפני שמתחילים 
לדבר על זה עם 
הילדים. לקרוא 

תיאורים של 
העבודה, ללמוד 

על עשרת הניסים 
שנעשו בבית 

המקדש, לדמיין 
את העלייה לרגל, 

את השמחה 
והעליזות 

ששרו על פני 
כולם כשעלינו 

לירושלים"
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הבחור קפץ 
והתיישב בג'יפ 

שלי: "אם אני 
עולה לרכב של 

ההורים", הוא 
הסביר לי, "הם 

יחטפו אותי 
וייקחו אותי 

הביתה בעל כרחי. 
אני נוסע רק 

איתך". 
14



אליעזר )לייזר( רוט

----------------------------------------

של  הקירוב  זרוע  'אחינו',  בארגון  רחוקים,  לקירוב  פעילות  של  עשורים  לשלושה  קרוב  אחרי 
נשמות  לקרב  שהביאו  מפתיעות  ותפניות  שונים  תהליכים  על  מדהימים  סיפורים  אינסוף  נצברו  כבר  'דרשו', 

תועות לאביהן שבשמים. 

ובכל זאת, מדי פעם אנחנו מגלים סיפור חדש, שנראה כי הוא מפתיע יותר מכל קודמיו גם יחד. 

כזה הוא הסיפור ששמענו השבוע מפיו של הרב ישראל דחבש, מוותיקי הפעילים,  למען עבודת הקירוב, שהיא 
מהעבודות הקשות שבמקדש. 

את הסיפור אנחנו מביאים כפי ששמענו מפיו של הרב דחבש, עם שינויי פרטים, כדי שגם מי שמכיר את הדמויות 
המעורבות לא יוכל לזהותן. 

וכך מספר הרב דחבש: 

"באחת המדרשיות בהן אני פועל, התגבשה קבוצה איכותית של כמה צעירים מתחזקים, שממש התעניינו 
בלימוד תורה, היו באים כל ערב לשמוע שיעור בפרשת השבוע, למדו קצת מוסר והלכה, לבשו ציצית חבשו 

כיפה והתחילו לנהל אורח חיים של שומרי תורה ומצוות. 

"אבל כשניסיתי לדבר איתם על הרשמה לישיבה, קיבלתי תגובה צוננת מצידם. "מה פתאום ישיבה", הם 
אמרו לנו, "לא מספיק מה שאנחנו לומדים תורה בערב? אנחנו לומדים הלכה, שומרים מצוות, אז למה 

ללכת לישיבה ולעזוב את התיכון? 

"כמה שהסברתי להם שבישיבה זה עולם אחר, לא היה עם מי לדבר. הם לא רצו אפילו לבקר בישיבה 
כדי לראות איך היא נראית מבפנים ולהבין שהאווירה של הלימוד בישיבה היא גן עדן של ממש. 

"החלטתי להתחכם איתם, ולמשוך אותם בצורה שהם לא ישימו לב, ככה היצר הרע פחות יתנגד. 

"בדיוק למקרים כאלו רכשתי ג'יפ, שבו אני לוקח חבר'ה צעירים לטיולים. בהזדמנויות אלו אני 
פותח להם את הלב ומעורר אותם להתחזק בלימוד ולהיכנס לישיבה וכדו'. 

"הצעתי גם לאותה קבוצה, בואו נסע בג'יפ שלי לטיול בדרום. יהיו אטרקציות ויהיה מעניין. 
אתם באים לחגוג עם ג'יפ במדבר או שאתם נשארים בבית לעשות שיעורי בית? 

"ברור שהם רצו להצטרף, כך נסעתי איתם, עברתי דרך בני ברק, ואז עצרתי על ידי ישיבה 
של צעירים מתחזקים. 

"הם שואלים אותי, למה עצרת? אמרתי להם שיש לי תלמיד שהכנסתי לישיבה הזאת, 
ואני בא לראות מה שלומו. צריך לחזק אותו קצת. יאללה בואו נעלה אליו ונגיד לו 'כל 

הכבוד שנכנסת לישיבה'. 

"הם קצת התנגדו ואמרו שהם יחכו לי למטה, בג'יפ אבל אני התעקשתי איתם, והם לא 
ידעו שסיכמתי קודם לכן עם צוות הישיבה שיעשו להם קבלת פנים, שידאגו לשבץ 
לכל אחד מהם חברותא לשעה אחת של לימוד, כיבוד קל, שיחה מהמשגיח, ולבסוף 

ארוחת ערב כיד המלך. 

"נכנסו פנימה, פתאום מגיעים אליהם מכל הכיוונים, לוחצים להם יד, מחבקים 
אותם, מכניסים אותם לבית המדרש. הם היו המומים אבל אני כל הזמן אמרתי 

להם, תזרמו. מה אכפת לכם, תהיו נחמדים, מקבלים אתכם כל כך יפה... 

שיחת  לומר  קם  המשגיח  כך  אחר  מאוד,  נהנו  הם  שעה,  למדנו  "נכנסנו, 
חיזוק, הם רצו לצאת אבל אמרתי שזה לא יפה אנחנו צריכים לכבד אותו, 
ואז רק להתפלל ערבית, אחר כך אמרתי להם אולי  שמענו את השיחה, 
נרד לארוחת ערב עם הישיבה, מציעים לנו אוכל חינם, למה שלא נאכל? 

הרה"ג ר' ישראל דחבש, מוותיקי הפעילים 
בארגון 'אחינו', עם סיפור מפתיע והמסר:  

אף פעם אסור להתייאש מלקרב עוד נשמה 
לאבינו שבשמים
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התביישו,  "הם 
לא הרגישו נעים, אבל הבחורים הקיפו אותם לקחו אותם לחדר האוכל שם חיכו להם שני שולחנות מלאים כל טוב, ארוחה מאוד מאוד 

מכובדת, אכלנו, שבענו בירכנו, שיבחנו והמשכנו. 

"נסענו לדרום, היה טיול מאוד מהנה, הם לא הצטערו שבאו איתי לכל ההרפתקה הזאת, וחזרו מרוצים ומאושרים. 

"אחר כך לא דיברתי איתם מילה על לימודים בישיבה. לא רוצים? לא צריך! אנחנו בכלל לא מדברים על ישיבה, רק פרשת השבוע, 
מוסר, הלכה. זהו, מי שהתלהב מלימוד הגמרא, יכול ללמוד גם קצת גמרא כל יום. לא חייב. 

אני  וגם  התלהבו,  שהם  כמובן  אומרים?",  אתם  מה  טיול,  עוד  נעשה  "אולי  נדלק.  אני  ופתאום  איתם,  יושב  אני  שבועיים,  "אחרי 
התלהבתי יחד איתם, ואז החלטתי שהולכים לקרטינג באזור פתח תקוה. 

"כמובן שסיכמתי מראש עם הישיבה שאני מביא את הבחורים הללו פעם נוספת, אולם אנחנו כבר נמצאים ליד בני ברק לא ניכנס 
לומר שלום לחבר'ה שם? עכשיו הם כבר מכירים, וגם הבחור הזה שהכנסתי לשם ממש צריך חיזוק פעם נוספת. 

"הגענו, קבלת פנים לבבית, מושכים אותם לבית המדרש, לומדים כל אחד עם בחור אחר במשך שעה, ואחרי שעה שיחה 
מהמשגיח, ערבית, ארוחת ערב כיד המלך... זהו, אנחנו קמים ויורדים לג'יפ כדי להמשיך לקרטינג. 

"אבל משהו השתבש בתוכנית. אחד הבחורים, נער מוצלח ומוכשר, בן למשפחה מאוד מכובדת ומאוד מקושרת בגבעתיים, 
מחליט שהוא לא מגיע אתנו לקרטינג... הוא נשאר בישיבה! 

"אני רוצה ללמוד תורה", הוא מסביר לי ברצינות תהומית, "לא מעניין אותי מקרטינג ולא מאטרקציות. לא רוצה ללכת 
מפה, גם לא הביתה. אני נשאר כאן ללמוד תורה. 

"אמרתי לו רועי, תירגע, מה קרה לך? זה לא הולך ככה! צריך לדבר עם ההורים לשכנע אותם, להמתין שהם יסכימו. 
אנחנו לא חוטפים ילדים מהבית ומכניסים אותם לישיבה. 

"אבל הוא לא מוכן לשמוע. "תודיע להורים שלי שלא יחפשו אותי, כי אני נמצא כאן ולומד תורה", הוא אומר, ונכנס 
לבית המדרש ללמוד עם החברותא החדש שלו. 

"התקשרתי לאמא של הבחור ואמרתי לה, תקשיבי, אני לא יודע איך לומר את זה, מאוד לא נעים לי ואני ממש 
נבוך, אני רק לקחתי את הבן שלך לטיול, עצרנו בישיבה לביקור קצר, והוא לא מוכן לחזור הביתה. 

"היא מיד הזדעקה וגם הזעיקה את בעלה. הם שניהם התחילו לצעוק ולהשתולל, מה זה, מה פתאום, שהילד 
יבוא מיד הביתה. אוי ואבוי שלא יישאר בישיבה, ככה הוא עוד יהיה בטלן ואוכל חינם וכל ה'ברכות' מהסוג 

הזה... 

"הם שואלים איפה הישיבה. אמרתי להם בבני ברק, הם כמעט התעלפו. הבן שלנו בבני ברק? איך הוא הגיע 
לשם בכלל? ואיך זה שהוא לא רוצה לברוח משם. הוא מתעקש להישאר בבני ברק? אנחנו לא מאמינים. 

תן כתובת מדויקת אנחנו מיד מגיעים. 

יוצא אליהם,  הילד  ומשתוללים.  בישיבה, צועקים  נמצאים  "בקושי עברו עשרים דקות, ההורים כבר 
ואומר להם: אבא, אמא, אני אוהב אתכם ואתם יקרים לי מאוד, אבל אני רוצה ללמוד תורה, הניחו לי". 

"אני ניסיתי להסביר לילד שזה לא בסדר, הוא צריך לשמוע בקול ההורים, כשיגדל שיעשה מה שהוא 
רוצה אבל עכשיו ההורים קובעים עבורו... אבל הילד לא מוכן לשמוע אותי. לא מעניין אותו בכלל 

מה אני אומר, הוא רוצה ללמוד בישיבה ושיתהפך העולם. 

"האבא נכנס לבית המדרש, מסתכל בבוז על כל ה'בטלנים' שיושבים שם, מתחיל לעורר מהומה, 
ויוצא איתו החוצה, המשגיח מדבר איתו, מנסים להרגיע ואין עם מי  ראש הישיבה ניגש אליו 

לדבר. 

"בשלב מסוים, האבא נזכר פתאום שמי שבכלל שלח את הילד מלכתחילה למדרשה ללימודי 
תורה זאת האמא. הוא ניגש לאשתו ומתחיל לצעוק עליה, זאת את אשמה, למה הכנסת לו 

שטויות בראש, את רצית שילמד תורה, רצית שיהיה מסורתי, תראי מה קיבלת בפרצוף, 
ילד חרדי, עוד רגע יקנו לו כזה כובע שחור כזה, והוא יתחיל לדבר באידיש... 

"האמא מתחילה לבכות. היא מודה באשמה. "נכון, אני אשמה", היא אומרת, "אבל לא 
התכוונתי, רק רציתי שיהיה קצת יהודי, שידע מה זה יהודי. לא תכננתי שיהפוך לכזה 

דוס שחור...". 

לילד,  ניגשים  הם  אסרטביות,  לגלות  ההורים  מחליטים  נרגעו,  קצת  שהם  "אחרי 
מחזיקים בזרועותיו ואומרים לו: "בוא רועי, אנחנו הולכים עכשיו הביתה, ומחר נדון 

בנושא הזה". 

רוצים  אתם  ואם  בישיבה  עכשיו  נשאר  "אני  להם:  ואומר  בכסא,  נתפס  "הילד 
תבואו מחר לפה ונדון בזה. אני יודע שאם אני מגיע עכשיו הביתה, לא תתנו לי 

לחזור לישיבה ולכן אני לא יוצא מהישיבה בשום פנים ואופן". 

מנסה  ההורים,  לצד  הזמן  כל  ואני  וצווחות,  צעקות  התלהט,  שוב  "הוויכוח 
ולא  בקולי  לא  לשמוע  מוכן  לא  הוא  אבל  איתם,  שילך  הילד  את  לשכנע 

"נכנסו 
פנימה, 
פתאום 
מגיעים 
אליהם מכל 
הכיוונים, 
לוחצים להם 
יד, מחבקים 
אותם, 
מכניסים 
אותם לבית 
המדרש. הם 
היו המומים 
אבל אני כל 
הזמן אמרתי 
להם, תזרמו. 
מה אכפת 
לכם, תהיו 
נחמדים, 
מקבלים 
אתכם כל כך 
יפה... 
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בקולם. 

רחוק  לא  רעיון.  לי  יש  להורים,  אמרתי  הברקה...  לי  נפלה  "לפתע 
שליט"א,  בעדני  שמעון  רבי  הגאון  הדור,  מצדיקי  אחד  יושב  מכאן 
רבי  מרן  של  ימינו  יד  תימן,  רבני  גדול  התורה,  חכמי  מועצת  חבר 
עובדיה יוסף וממשיך דרכו בקודש. בואו נלך אליו, הוא רב גדול והוא 

בטח יוכל למצוא את העמק השווה ולפשר ביניכם. 

לרכב  כנסו  בואו  להם  אמרתי  הסכימו.  הם  ברירה,  להם  היתה  "לא 
קפץ  הבחור  אבל  הדרך.  את  לכם  אראה  אני  אחרי  ותיסעו  שלכם 
והתיישב בג'יפ שלי: "אם אני עולה לרכב של ההורים", הוא הסביר לי, 
"הם יחטפו אותי וייקחו אותי הביתה בעל כרחי. אני נוסע רק איתך". 

זולגות  ומתחיל להתפלל. דמעות  "בדרך הילד מוציא ספר תהילים 
בוכה  ממש  התהילים  באמירת  שוקע  הוא  לאט  לאט  מהעיניים,  לו 
בישיבה  ללמוד  אותו  שיזכה  הוא  ברוך  לקדוש  מתחנן  ומתייפח, 

ולגדול תלמיד חכם. 

"הגעתי לרמזור אדום, והאבא שלו עוצר לידי, רואה מהחלון שהבן 
שלו בוכה, הוא מסמן לי ביד שאסביר לו מה קורה, אמרתי לו "אל 

תדאג, הכל בסדר. הוא בידיים טובות". 

והאבא  האוטו,  את  עצרנו  בעדני  הרב  של  לישיבה  שהגענו  "ברגע 
הוא  ומתייפח,  ממלמל  תהילים,  ספר  עם  יוצא  שלו  הבן  את  רואה 
מתחיל לצעוק פעם נוספת: "מה קורה פה! הבן שלי נהיה משוגע! 

קורא בספר ובוכה. מה עשיתם לו...". 

"אמרתי להורים, תשמעו, אני לא יודע מה זה. בחיים לא ראיתי דבר 
התעוררות  כזאת  אותו  תפסה  אחד  וברגע  לטיול  יצא  הבחור  כזה. 
אדירה ללמוד בישיבה... זה לא טבעי. בטח יש לו נשמה קדושה של 
תנאים ואמוראים. זה משהו ששייך לקדושי עליון, אני לא מכיר כאלו 

דברים. אולי הרב בעדני שהוא גדול הדור יוכל לעזור לכם בעניין". 

"נכנסתי לבית המדרש, הפרעתי את הרב מלימודו, ביקשתי סליחה 
והסברתי לו שזה מקרה מאוד דחוף, אם הוא מוכן לבוא למשרד שלו 

ולטפל בעניין. 

"הרב יוצא מבית המדרש ונכנס למשרד שלו, נכנסנו פנימה, ההורים, 
הרב  בפני  הנושא  את  הצגתי  איתם.  נכנסתי  הקטן  אני  וגם  הבחור 
שמאוד שמח לשמוע שהבחור רוצה ללמוד בישיבה ומאוד הצטער 
ללא  האבא,  לב  על  לדבר  ניסה  הוא  מתנגדים.  שההורים  לשמוע 
נשאר  האבא  אבל  התרככה  כן  דווקא  האמא  הצלחה. 
בשלו, כועס ומתעקש שהילד יחזור מיד הביתה. 

שהוא  ואומר  עלינו  מסתכל  "הרב 
לצאת  ממני  מבקש 
החוצה יחד עם 

האמא ועם הבחור עצמו. הוא רוצה לדבר עם האבא לבדו. 

"חצי שעה עמדנו בחוץ, בזמן הזה אני הסברתי לאמא שזה לא טוב מה 
שהם עושים שהם רוצים לקחת את הילד הביתה בכפייה. "זה ייצור 
אצלו טראומה", אמרתי לה, "זה יגרום לו למשבר נפשי חמור מאוד. 
אמרתי  לקראתו",  לבוא  חייבים  אתם  דברים.  כאלו  לעשות  אסור 
חייבים  אבל  המתאימה,  הפשרה  את  למצוא  לכם  אעזור  "אני  לה, 
להתפשר... אפשר לחשוב מה הילד ביקש כבר, ללמוד בישיבה. זה 
לא שהוא רוצה להיות עבריין חלילה, הוא רק מבקש ללמוד, למה זה 

כל כך מכעיס אתכם?...". 

"הדברים שלי פעלו על לב האמא והיא כבר לא התנגדה לרעיון, אבל 
מלכתחילה האגוז היותר קשה לפיצוח היה האבא ולא האמא. 

יצא  הוא  שעה  חצי  אחרי  בעדני.  הרב  אצל  האבא  ישב  שעה  "חצי 
בזה  לתמוך  מוכן  לא  "אני  ממקודם.  פחות  קצת  אבל  ועצבני,  נפוח 
שהבן שלי יהיה בטלן", אמר האבא, "אבל אני לא אגרור אותו בכח 
אני  לצערי  כראוי,  לגדול  כדי  הכלים  כל  את  שלי  לבן  נתתי  הביתה. 
רואה שהוא רוצה ללכת לכיוונים אחרים, ואני מצהיר שזה לא מקובל 

עלי אבל שיעשה מה שהוא מבין". 

"אני לא יודע מה הרב בעדני אמר לאותו אבא, האמת שמאוד רציתי 
לשאול אותו אחר כך, אבל לא העזתי. הרב אמר לנו לצאת, כנראה 
היתה לו סיבה טובה למה הוא רצה שהדברים שלו יושמעו רק לאוזניו 

של האבא. 

 "ההורים עלו לאוטו שלהם ונסעו הביתה להכין לילד תיק עם דברים 
כדי שאוכל לקחת ולהביא לו לישיבה. 

"הרכב שלהם רק התחיל להתרחק, והבחור רועי תופס לי את הידיים 
וריקודים הוא אמר  ומתחיל לרקוד איתי, נכנסנו לרב בעדני בשירה 
לרב תודה רבה, והרב בירך אותו מעומק הלב שהחשק העצום הזה 
ויתעלה  יעלה  תמיד  והוא  החיים,  כל  יישאר  לתורה  עכשיו  לו  שיש 

בלימוד התורה. 

"ואכן, הבחור עלה והתעלה בלימוד, אחרי זמן לא רב העברנו אותו 
לישיבה של בחורים מתקדמים יותר ובהמשך שיבצנו אותו בישיבה 

חרדית לכל דבר, והוא היה ממש מהמצוינים שבמצוינים. 

 "ומה הפלא הכי גדול? שאני הפכתי להיות החבר הכי טוב של ההורים. 
תמיד הייתי מגשר ביניהם, עוזר להם לדבר עם הילד, לשכנע אותו 

ללכת  שיסכים  פעם,  מדי  לביקורים  הביתה  שיחזור 
אמא  כי  חדשים  בגדים  לקנות  לחנות 

לבוש  יהיה  שהוא  רוצה  שלו 
סבירה  בצורה 
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ועוד. 

הם  הערכה!  יש  כבר  עכשיו  ההורים,  אצל  פעם  שהיתה  השלמה  אותה  שבמקום  הרגשתי  תקופה,  "אחרי 
שמחים לראות את הילד שלהם לומד תורה. לא יאומן! הם פשוט ראו כמה זה עושה טוב לילד, איך הוא נהיה 

עדין, איך הוא נהיה אדם טוב יותר, והם פשוט התחילו לשמוח בזה שהוא לומד תורה. 

"האבא אמר לי שהיות ולא חסר להם כסף, הם החליטו שבגלל שהבן שלהם לא לומד מקצוע ולא ילך 
לעבוד, הם מתחייבים לקנות לו דירה על חשבונם, אחרי שהוא יתחתן שלא יצטרך לשלם משכנתא, והם 

גם יחזיקו אותו ויתמכו בו כלכלית שיוכל ללמוד בנחת וגם לגדל משפחה לתפארת. מי היה מאמין. 

"אחרי תקופה נוספת, ההורים קוראים לי לשיחה חשובה מאוד. האמת קצת נבהלתי, לא יודע מה הם 
רוצים, אבל כשהגעתי לביתם הם אמרו לי שלבחור הזה, לרועי, יש לו אח צעיר ממנו בכמה שנים. 

גם  רוצים  "אנחנו  לי,  אמרו  הם  בישיבה",  אותו  גם  ותשבץ  הזה  הילד  את  שתיקח  רוצים  "אנחנו 
הוא יגדל כמו רועי ויהיה תלמיד חכם. יש לנו מספיק כסף לקנות גם לו דירה בעזרת ה', ולתמוך 

בשניהם. יש לנו רק שני ילדים, וניתן הכל כדי שהם יהיו תלמידי חכמים!!!". 

ילד  לקחת  אפשר  "אי  דחבש.  הרב  מסכם  קל",  כך  כל  היה  לא  זה  הצעיר  האח  עם  "לצערי 
זה  וביום אחד להפוך אותו לתלמיד ישיבה.  וגדל בחברה חילונית  שלמד בבית ספר חילוני 

צריך לבוא מבפנים, צריך לזה כח רצון חזק מאוד כדי לעשות כזה מהפך. 

והוא  "אבל הוא כן נמצא בתהליך מסוים של התקרבות, הוא חובש כיפה, יש לו ציצית. 
פעם,  אי  לישיבה  ייכנס  הוא  אם  יודע  לא  אני  ושם.  פה  תורה  בשיעורי  קצת  משתתף 

אבל אני כן יודע דבר אחד: אתה אף פעם לא יכול לנחש מה תהיינה תוצאות הפעילות 
שלך. לפעמים זה בחור שנראה לך רחוק, שאין סיכוי לקרב אותו, ולבסוף הוא מתגלה 

כבחור עם פוטנציאל עצום לצמוח גדול בישראל. כי כל נשמה יהודית היא חלק אלוק 
ממעל, אנחנו רק צריכים לנקות את הלכלוך, לשייף קצת את הקצוות, לתת לה ברק 

ולשבץ אותה בכתרו של המלך". 

 

הצטרפו גם אתם 
וקבלו ישירות 

למייל שלכם
את מגזין אחינו 

לחינוך ותורה
'בית היין'

לחצו כאן

או שלחו מייל לכתובת
dirshu@dirshu.co.il

 "ההורים עלו לאוטו 
שלהם ונסעו הביתה 
להכין לילד תיק עם 
דברים כדי שאוכל 
לקחת ולהביא לו 
לישיבה. 
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ממשנתו של 
הרב שלמה 
הופמן זצ"ל 
- על שיחות 
מוסר ושיטת 
חינוך 

אשת האברך 
בתמימותה 
הנפלאה ענתה 
לאשה החילונית  
תשובה מיוחדת.: 
"אינני מבינה מה 
קושי יש לקום 
לילד – הרי אני 
קמה לחזון איש 
או לבאבא סאלי 
של הדור הבא! את 
יודעת כמה אני 
מאושרת לגדל את 
 מנהיג הדור 
הבא... 

הגאון רבי יחיאל צוקר שליט"א
על זכותן של

נשים צדקניות שבדור



בני  מהעיר  בנסיעה  שנים,  לפני  שהיה  מעשה 
ברק לרחובות ישבו מאחורי שתי נשים ושוחחו 
בקול. אחת מהן היתה אשת אברך בעל תשובה 
]בעלה שהיה חברותא שלי ישב על ידי[ והשניה, 
כפי הנראה, היתה אשה מבוגרת לא דתית. אשת 
וילל,  שבכה  קטן  תינוק  בידיה  החזיקה  האברך 
ברוכות  משפחות  על  לשוחח  לחילונית  וגרם 
קשה...  שזה  טענה  היא  החרדי.  בציבור  ילדים 
להתמודד  ניתן  בכלל  איך  פליאתה  והביעה 
אמרה  לעומתה  האברך  אשת  כזו.  משימה  עם 
וההיא  בדבר...  יש  קושי  מה  מבינה  שאיננה 
בשלה: "האם ילדך לא מפריע לך לישון בלילה? 
מחוסר  מסוחררת  ודאי  כולך  בבוקר  קמה  את 

שינה וקשה לך לתפקד כך..."

לה  ענתה  הנפלאה  בתמימותה  האברך  אשת 
ממנה  זאת  ששמעתי  מאז  מיוחדת.  תשובה 
הטהור  והצליל  שנה  מעשרים  למעלה  עברו 
מבינה  "אינני  אמרה:  וכך  באזני.  מהדהד  עדיין 
לחזון  קמה  אני  הרי   – לילד  לקום  יש  קושי  מה 
איש או לבאבא סאלי של הדור הבא! את יודעת 
כמה אני מאושרת לגדל את מנהיג הדור הבא... 
לגדול  ויצמח  התינוק  כשיגדל  שלי!  הזכות  זאת 
אני  שבהם  הלילות  בזה?  חלקי  יהיה  מה  הדור, 
קמה אליו בשמחה! שרה לו שיר, לוחשת באזניו 
נושאת תפילה לה'  הקטנות מילים של קדושה, 
שיתן לו סייעתא דשמיא לגדול ולצמוח! כך אני 

יודעת כי קניתי לי חלק בגדול הדור הבא!"

האשה החילונית ודאי לא הבינה מילה. אבל אני 
הבנתי!

זכאי  בן  יוחנן  רבי  תלמידי  על  מספרים  חכמינו 
תלמיד  כל  על  ואומר  שבחן,  מונה  רבם  שהיה 
את המיוחד שבו. על רבי יהושע בן חנניה אמר 
שבחו  את  כלומר,  יולדתו".  "אשרי  ב,ח[  ]אבות 

של רבי יהושע תלה באמו שילדתו.

מה עשתה אמו של רבי יהושע? מבואר בגמרא 
מולכת  אמו  "שהיתה  ע"ב[  ח  יבמות  ]ירושלמי 
אזניו  שידבקו  בשביל  הכנסת  לבית  עריסתו 
בדברי תורה". שבחו הגדול של רבי יהושע תלוי 
כשהיה  לתנא!  גדל  הוא  שבזכותה  כיון  באמו 
אמרה  לא  היא  בעריסתו  שוכב  לימים  רך  עולל 
עליו "הוא עוד תינוק..." אלא ראתה בו את גדול 
דור העתיד! כשאמא שלו הסתכלה עליו בעודו 
היא  וממילא  ורחב!  גדול  היה  שלה  המבט  קטן 

והיתה  תורה,  דברי  רק  תשמענה  שאזניו  דאגה 
משגיחה שלא יהיו בסביבתו דיבורים אחרים חוץ 
מלימוד התורה! ומכח הבנתה צמח גדול בתורה! 
הדור  זקן  היה  אשר  הרכינס  בן  דוסא  שרבי  עד 
שעוד זכה לראות את חגי הנביא קרא עליו את 
הפסוק "את מי דור דעה" ]ישעיהו כח, ט[, בגלל 

אותה עריסה שהעמידה אמו בבית המדרש.

זי"ע,  כהנמן  שלמה  יוסף  רב  מפוניבז'  הרב  מרן 
של  ובנין  מנין  רוב  היום  קיים  בזכותו  אשר 
את  כשהקים  והמצוות,  התורה  שומרי  עולם 
שאין  ממש  נפש  במסירות  פעל  פוניבז'  ישיבת 
לקבץ  הצליח  הוא  רב  בקושי  בכלל.  לתארה 
מדרש  לבית  הגרעין  היו  שהם  בחורים  שבעה 
יחזקאל  רבי  מרן  סיפר  לימים  בחורים".  "לאלף 
לו  ואמרו  יהודים  אליו  שניגשו  זי"ע  אברמסקי 
שצריך דחוף לטפל בפונוביז'ר רב, הוא השתגע 

לגמרי...!

מהיכן שאב הרב מפוניבז' את הכוחות האדירים 
סיפר  הוא  תורה?  לקיים  כדי  הטבע  נגד  לפעול 

על כך לימים:

"כשהייתי ילד קטן גדלנו שלושה אחרים לאמא 
בגדי  וכל  ביותר,  ענייה  היתה  אימנו  אלמנה. 
החורף שלנו לא היו אלא מעיל אחד, צעיף אחד, 
החורף  בהגיע  והנה  לא.  ותו  אחד  מגפים  זוג 
והקור  כמטר,  של  לגבהים  נערם  השלג  הרוסי 
לאפס.  מתחת  מעלות  מעשר  למעלה  הגיע 
היינו צריכים להגיע לבית המלמד שהיה במרחק 

לכאורה  אמא  מביתנו.  הליכה  דקות  עשרים 
אנוסה היתה מלשלוח אותנו ללימוד 

להשאר  היינו  וצריכים  תורה, 
אצל  כן  לא  אך  בבית... 

הבינה  היא  אמי! 
שכל  בפשטות 

שילדיה  יום 
ילמדו  לא 

ו  ר ס ח י
ם  ה בקושי רב הוא הצליח ל

לקבץ שבעה בחורים 
שהם היו הגרעין לבית 
מדרש "לאלף בחורים". 

לימים סיפר מרן רבי 
יחזקאל אברמסקי זי"ע 

שניגשו אליו יהודים 
ואמרו לו שצריך דחוף 

לטפל בפונוביז'ר רב, הוא 
השתגע לגמרי...!



קנייני הנפש ויאבדו מגדלותם העתידית. יא לא 
רצתה לתת ידה לכך בשום אופן בעולם!

שבאחים  הגדול  את  מעירה  היתה  עשתה?  מה 
בשעה חמש לפנות בוקר! ומלבישה לו את בגדי 
החורף. אז היתה נוטלת אותו בידיה ויוצאת עמו 
גופה  את  מכסה  דק  שבגד  המקפיא  הקור  אל 
ונעלים קרועות לרגליה. כך במשך עשרים דקות 
היתה אמא הולכת ובידיה הילד. כשהגיע ולבית 
מהילד  החורף  בגדי  את  אמא  פשטה  המלמד 
והושיבה אותו ליד התנור כדי לחממו. היא חזרה 
את הדרך הביתה והלבישה את ילדה השני... וכך 

אצל השלישי.

תחלי  "את  חמס:  עליה  זועקות  היו  שכנותיה 
וגם  מאב  גם  יתומים  ילדיך  את  ותשאירי 
בעוז  בשלה.  היא  אך  מאם", 
ואכן  ויתרה  לא  רוחה 
בדלקת  חלתה 
ריאות קשה 
ה  ת י ה ו

בכלל סכנה אבל לא נכנעה!

סיים הרב מפוניבז' את הסיפור באמרו: "מאמא 
הילדים  לנו  ישיבה!  להקים  הכח  את  שאבתי 
אל  שחדר  המסר  זהו  אך  דבר,  אמרה  לא  היא 
תוככי נפשי". אין מושג של קשיים. יש ראיה של 
גדלות! מבט של עתיד היכול להיות מזהיר ויכול 

חלילה להיות אסון.

נתאר לעצמנו את אמו של הרב נכנעת לקשיים, 
מסתפקת במועט ומבינה כי די לילדיה ימים בהם 
הם כן הולכים למלמד. אילו אותה נקודה פנימית 
ועמוקה של מסירות נפש למען התורה לא היתה 
נראה  היה  איך  מפוניבז',  הרב  של  ללבו  חודרת 
עולמנו ללא הרב מפוניבז'? איך היה נראה עולם 
הפשוטה  הדעה  את  מקבלים  היינו  אם  התורה 
לרסיסים,  שבורים  אנשים  לעשות,  מה  שאין 
תקופת צנע, שליטה ציונית הרומסת דת והסקת 
מסקנה שדי לנו אם נשמור על הדור שלא ידרדר 
עוד. אין ספק שהיום לא היינו רואים יהודי חרדי 

ברחוב, אולי במחבוא אבל לא ברחוב...!

גילויי הגדלות הם שהפכו את דורנו לדור  דוקא 
של תורה. המושכל הראשון הברור לכל הנאמן 
בישיבה!  ללמוד  חייבים  שבחורים  הוא:  לתורה 
הבנות מוכרחות להיות למידות בית יעקב, ואם 
שומרי  בציבור  ונחלה  חלק  להם  אין   – לא 
עשיה  של  תוצאה  זו  והמצוות!  התורה 
הדרגה  על  להתפשר  בלי  נפש  במסירות 

הגבוהה ביותר.

)מתוך הספר 'להאיר' זמירות 
שבת(

אשת האברך בתמימותה 
הנפלאה ענתה לה תשובה 

מיוחדת. מאז ששמעתי 
זאת ממנה עברו למעלה 
מעשרים שנה והצליל 

הטהור עדיין מהדהד באזני. 
וכך אמרה: "אינני מבינה 
מה קושי יש לקום לילד 

– הרי אני קמה לחזון איש 
או לבאבא סאלי של הדור 
הבא! את יודעת כמה אני 
מאושרת לגדל את מנהיג 

הדור הבא..



רבים כבר יודעים 
שאי אפשר 

להשיג אברך 
חסיד סאדיגורה 

בין השעה 
9-10 בלילה, כי 
הפלאפון שלו 

מנותק וכל-כולו 
קודש לד' ולתורתו 

באהבה ובשמחה.



אם תראו אותו ברחובה של עיר, לא תוכלו לנחש את גודל המהפכה שהוא חולל, אבל אם תשאלו כל ילד בחצה"ק סדיגורא, תשמעו 
גדולות ונצורות על הפעילות הנמרצת והייחודית של הרה"ג ר' יהודה לייב צלר שליט"א, מחשובי לומדי כולל 'חזון איש' בבני ברק וחבר 

פעיל מאוד בוועד 'אהבת תורה' דחסידי סאדיגורה.
את השיחה איתנו פותח הרב צלר בהצהרה שנשמעה מפיו כבו"ק מרן אדמו"ר ה'עטרת ישראל' זצוק"ל מסאדיגורה, במשאו האחרון 

במוצאי תשעה באב תש"פ: "אונזער פאהן איז אהבת תורה" )הדגל שלנו הוא 'אהבת תורה'(. 
הרבי מסדיגורא זצ"ל, שייסד את ועד 'אהבת תורה', שדירג אותו למעלה מכל ענייני הציבור האחרים. ארגון זה, היה בבת עינו כל הימים.

איך ומתי הכל התחיל?
מבקשים אנו לשמוע מפיו של הרב צלר.

"היה זה בחג 'שמחת תורה' תשע"ה כשנה ומחצה אחרי עלותו על כס ההנהגה, הכריז רבינו על הקמת הוועד החדש 'אהבת תורה', 
כאשר הרעיון העיקרי היה לקדם את כל באי חצר הקודש בסולם המדרגות של עסק התורה. הוא היה רגיל לומר 'הציבי לך ציונים', אדם 
צריך לחיות בעולם הזה עם ציונים ושאיפות לאן הוא מתקדם בתורה ובעבודת ד'. כאב לרבינו מאד בראותו אברך שישב בכולל עשר 
שנים ולאחר שיצא ממנו, כשנאלץ לצאת ולפרנס את ביתו ולהביא לחם לפי הטף, יצא מהכולל כשאין הוא יכול לומר על מסכת אחת 

או שתיים שהוא יודע אותן על בוריין. 
"במשך שבע שנות השובע בהם זכינו ליהנות מאורו ולחסות בצל כנפיו עשה רבינו מהפכה של ממש בתחום השאיפות של כל אברך 
בחזרה  בלימודם,  חיל  ועשו  זכו  רבים  אברכים  כאשר  בחייו,  עולמו  לראות  זכה  אכן  תורה'  'אהבת  וועד  במסגרת  כאשר  בחור,  וכל 
ובשינון המסכתות וההלכות אשר ליבם חפץ ולעמוד עליהם בכור המבחן בהצלחה מופלאה, לשביעות רצונו ולשמחתו הגדולה של 

הרה"ג ר' יהודה 
צלר, חבר ועד 
'אהבת תורה' 
דק"ק סאדיגורא, 
מספר על 
'מהפכה של 
תורה' והדרך 
שהתוו כבו"ק 
מרן האדמו"רים 
מסאדיגורא, 
כדי להאהיב 
את לימוד 
התורה על בני 
קהילתו ביתר 
שאת
-------------------------
הרה"ח  שלום הרשלר 



רבנו זצוק"ל, לצד טובי אברכים היושבים כבר בבתי ההוראה של גדולי הפוסקים ועונים לעם ה' על שאלות 
העולות בהלכה. 

"הרבי זצ"ל נתן לכולם להבין כי הדבר החשוב ביותר אצלו הוא לימוד התורה. שום דבר אחר לא הצליח 
לתפוס אצלו מקום כמו הלימוד והעסק בתורה, וכפי שהזכרנו כבר את דבריו האחרונים כי 'אהבת תורה' 
נכנסים מעת לעת לקודש  כן, היה שח לאברכים שהיו  זוהי הדגל והסמל של חצר הקודש סאדיגורה. 
והפרעות,  טרדות  ללא  ליל  עד  מבוקר  התורה  על  ושוקדים  יושבים  שהנכם  בכם  מקנא  "אני  פנימה. 

הלוואי הייתי יכול ג"כ ללמוד ברציפות ללא טרדות". מוסיף הרי"ל צלר בהטעמה.

אבל איך לוקחים את השאיפה 
הזאת ומתרגמים אותה לשפת 

המעשה?
איך גורמים לציבור להירתם למערכה והופכים 

את עסק התורה לנושא שאין למעלה הימנו לא רק 
בתודעתו של הרבי והאנשים שמונו על ידו לעניין זה, אלא גם 

בתודעה של הקהילה כולה?

"מידי שנה היינו מקיימים מעמד 'מקבלים עליהם' בראשות הרבי זצוק"ל. במעמד שהיה האירוע המרכזי של השנה בחצה"ק סדיגורא, 
היו הבחורים והאברכים מגישים לפני הקודש, שטרי התחייבות למשך השנה הבאה. בחורים התחייבו אפילו על 500-600 דפי גמרא 
שילמדו, ואכן נבחנו עליהם בהצלחה במשך השנה. אגב, את החשיבות לה התייחס הרבי למעמדי 'כבוד התורה' אלו הראה הרבי בעצמו 
בעת שהיה חובש לראשו את ה'קאלפיק' המיועד לזמנים מיוחדים מאד, ופעם אף ביטא שמעמד כבוד התורה יקר וחשוב בעיניו הרבה 

יותר משמחה משפחתית.
ומדי שלשה  ריכוזי הקהילה שלנו,  בכל  בחינות  כיוון; לבחורים הקמנו מערך  "הפעילות מסועפת מכל  "למעשה", מפרט הרב צלר. 
חודשים נבחנים מאות בחורים על מאות ואלפי דפי גמרא בבהירות. "אני יכול לספר על בחור אחד שלא מגיע ממשפחה מיוחסת, אבא 
שלו לא רב וגם לא אברך כולל, אף אחד לכאורה לא היה מצפה מהבחור הזה להפוך לתלמיד חכם בקנה מידה יוצא דופן, אבל אחרי 
שהוא השתתף בכמה מעמדים כאלו של כבוד התורה, הוא הפנים את המסר שהדבר הכי חשוב לרבי ולכל יהודי זה לימוד התורה, ושכל 
אחד יכול לגדול תלמיד חכם מופלג, ואכן הבחור הזה סיים את שנותיו בישיבה קטנה בשילוב חגיגת סיום הש"ס! והוא לא רק למד א 

הש"ס אלא גם נבחן על רובו בהצלחה מרובה, במבחנים של ועד אהבת תורה...
"אבל לא רק את הדפים אנחנו סופרים, ורבינו זצ"ל הנחה אותנו להשקיע רבות גם באיכות הלימוד בעיון, ושאכן הוקם מפעל כתיבת 
חבורות. במסגרת זו מעלים על הכתב בחורי חמד את חידושי התורה שנלמדו ע"מ להעמיק יותר בהבנת הסוגיה ובהירות לימוד התורה. 
החבורות עוברות בדיקה ע"י תלמידי חכמים מופלגים ובכך הבחורים מקבלים הדרכה ומושגים בכתיבת חבורות כשמתן שכרן בצידן 
לקט   - וחבורות  חידושים  קבצי  עשרה  הוועד  בהוצאת  לאור  יצאו  כבר  הפעילות  שנות  במשך  המצטיינות.  לחבורות  נאות  מלגות   -

החבורות הנבחרות שנכתבו ע"י בחורי הישיבות.
"גם התוכנית והמסגרות לאברכים ממשיכים ללא לאות. מדי חצי שנה יוצא הקובץ המפואר "ובהם נהגה" בו ערוכים בטוב טעם מאות 

מאמרים תורניים וסוגיות עמוקות שנכתבו בעמל ע"י טובי אברכי אנ"ש.
"רעיון מיוחד פרי רוחו של רבינו ז"ל היה שבכל יומי דפגרא כמו 'בין הזמנים' או 'חול המועד' וכדומה, יהיו האברכים והבחורים עוסקים 
יחד באותה סוגיא; כך בכל עת מצוא יוכלו יחד לצלול לעומקה של תורה ללבן את הסוגיות בצוותא בהיווצרות קשר רוחני בין הלומדים. 
זכינו להוציא קבצים  ז"ל. כך כבר  יוצא לאור בכל עת קובץ מיוחד עם הסוגיה הנלמדת כפי שנבחרה מראש ע"י הרבי  בעקבות כך 
בסוגיות שונות כמו אכילת מצה ואפיקומן, סוגית דופן עקומה, תוספת שבת ועוד. הקבצים נערכו בטוב טעם לתועלת כלל הלומדים 
כשבתחילתם מראי מקומות מפורטים ובסופם ערוכים הגמרות הראשונים ואחרונים. כשכל אחד לפי רמתו יכול להתחבר וליהנות 

מצוף דברי תורתנו הקדושה.
לקינוח, משלים הרב צלר כי אחד מתוצאות הרעיון הנפלא היה לפני שנה בחודש תשרי תש"פ עת הורה הרבי לעסוק בסוגית דופן 
עקומה כשאכן יצא לאור קובץ מורחב פואר בעניין. כשבמשך ימי חול המועד סוכות מסרו כל בני משפחת האדמו"ר, בני וחתני הרבי, 
שיעורים בביה"ד הגדול בחצר הקודש בהשתתפות בני הקהילה העוסקים בסוגיה ומשתתפים בשיעורים זה מותיב וזה מפרק בחדוותא 

דאורייתא. 

עד כמה היה הרבי זצ"ל מעורב בפעילויות?
"אנו עדיין בשנת האבל אחרי הסתלקותו של רבנו זצוק"ל", מציין הרב צלר בגעגוע "אי אפשר שלא להיזכר ביו"ט שבועות שהיה ה-יו"ט 
של הרבי בה"א הידיעה, החוויה הרוחנית המרוממת בצילא דמהימנותא בחג השבועות וביו"ט שמחת תורה, שני הימים-טובים בהם יצא 

רבנו מכליו בגודל אהבת ושמחת התורה.

הרה"ג ר' יהודה צלר, חבר ועד 'אהבת תורה' 



"אין סוף פעילות נעשתה במשך ימי הנהגתו של רבינו ז"ל כאשר על כל צעד ושעל זכינו לקבל הדרכה אישית, ולשהות במחיצתו שעות 
ארוכות. רבינו ביקש לדעת על כל התקדמות בפעילות תוך הדרכה מתמדת על כל פעילות היוצאת לאור.

"היינו עורכים בערב חג השבועות מבחנים מרכזיים לכל הבחורים היקרים מכל רחבי הארץ שהגיעו לעשות את היו"ט בצל הקודש, 
מתוך ניצול הזמן המיוחד בו כולם מתכנסים תחת צל קורתו של הרבי, להיבחן על החומרים עליהם התחייבו ללמוד בראשית השנה. 
מחזה רב הוד היה זה עת רבנו היה נכנס להיכל ועובר בחור-בחור, בודק מקרוב, מפעם לפעם נעצר ליד בחור ומתפלפל עמו בנושא 
הלימוד, כאשר יש לציין שהיה זה מכלול מגוון מכל הש"ס כולו, שהרי כל בחור בחר בעצמו את הלימוד אותו מעוניין הוא להיבחן עליו.

"זאת ועוד", מציין הרב צלר בהתרגשות. אחד הדברים המפעימים ששמענו מבני משפחת רבינו זצוק"ל שכאשר הוצרך לנסוע ללוס 
אנג'לס לצורך עניני רפואה הרי כולם היו עסוקים בנסיעה ובהתארגנות. ורבינו היה שקוע בעולם אחר. באותם ימים הוכנס לפניו קובץ 
חבורות מחבורת בני היכלא דמלכא – קבוצה מיוחדת של מצויני הבחורים שעמדו ביעדים גבוהים כמו שעות רצופות, לימוד שישי שבת 
וכד', וכך באותן שעות טרודות שלפני הטיסה לטיפול הרפואי ישב רבנו ז"ל ועיין בעשרות החבורות המופלאות שנכתבו ע"י הבחורים 

המצטיינים פרי עמלו.
"כמו כן, בתקופה שהוצרך רבינו לשהות בחו"ל היינו שולחים לו את הקבצים הנלמדים שהוצאו לאור והיו הם כטללי תחיה לפניו. כשהיה 

עובר עליהם מרישא עד גמירא והעידו מקורביו שהיו אלו שעות של קורת רוח לפניו בהם היה שוכח מעולם ומלואו.
"רק לאחרונה", מוסיף הרב צלר, "שמעתי מאחד מגדולי הפוסקים כי הוא מתפעל מאברך בן עליה שלפני שנים חשב לצאת מעט 
לפרנסתו, והרבי זצוק"ל לא הניח לו ואמר לו כי הוא רואה לפניו מורה הוראה בישראל. ואכן שמעתי השבוע כי אותו רב פוסק מפליא 
על ידיעותיו העצומות ואכן ניכר כי עיני הרבי זצוק"ל ראו למרחוק. כשאכן אחר כזה סיפור משולב בכל הפעילות המקיפה, לא פלא על 
הדיבורים אותם העביר רבינו כשבוע לפני פטירתו "אני אומר לכולם כי יש לי נחת מכל אחד ואחד מכם ומרגיש אני שכולם בנים יקירים 

שעושים נחת רוח וגדלים לתפארת".

נבקש לשמוע במה פועל ומתמקד הארגון 
כיום תחת שרביט הנהגתו של כבו"ק מרן 

אדמו"ר שליט"א?
לפעילות  הנוגע  בכל  שאת  וביתר  המישורים.  בכל  ההנהגה  המשך  על  העת  כל  נפעמים  "אנו  כנה,  בהתלהבות  מציין  הוא  "האמת", 
ועד אהבת תורה. וכבר בתחילה עם ההכתרה בשבת הראשונה, בו התכנסו המוני אנ"ש לשבת ראשונה בהנהגת כבו"ק מרן אדמו"ר 

שליט"א. הכביר בדבריו בסיום סעודה שלישית כי עלינו להמשיך את המורשת שהנחיל לנו-מפעלי ועד אהבת תורה. 
"וכך נקראים אנו כסדר לקודש פנימה לקבל הכוונה בכל הנוגע לפעילות הענפה; אם לגבי מבחני קנין תורה וקנין 

הוראה על ד' חלקי שו"ע. כשבימים אלו עמלים או לפתוח ולייסד כולל גבוה להוראה לעשרות 
אברכים תלמידי חכמים עדי יגדלו לגדולי מורי ההוראה. למעשה אין נושא בפעילות 

קדקודנו  על  ומכה  הדעת  את  עליו  נותן  לא  שליט"א  שרבינו  הועד 
תלמידי  של  לגיונות  ולטפח  לגדל  בפעילות  ולרבות  להמשיך 

חכמים יודעי התורה וההוראה".

עוד חידוש מבית 
היוצר; 'קביעות 

עתים לתורה' בכל 
בתי המדרשות של 
סאדיגורה. נשמח 
לשמוע פרטים על 

הפעילות החדשה? 
הוא  עסוק  בו  החדשה,  לנקודה  הגענו  שכעת  לנו  הראה  שהתגבר,  "הקול 

בתקופה זו, לבסס את העניין בד בבד למצוא הדרכים להגביר חיילים לתורה 
לאחרונה  שהונהגו  החידושים  אחד  בשטף;  צלר  הרב  מעביר  אכן,  בקביעות. 

על ידי כבו"ק מרן אדמו"ר שליט"א הוא סדר 'קביעת עתים' בין השעה תשע 
לעשר בערב. 

את  להנהיג  ביקש  שליט"א  הרבי  כאשר  תשפ"א,  תורה  שמחת  ביו"ט  זה  "היה 

רבים 

אנו נפעמים 
כל העת 
על המשך 
ההנהגה בכל 
המישורים. 
וביתר שאת 
בכל הנוגע 
לפעילות ועד 
אהבת תורה



הסדר החדש והקבוע שיאחד את כלל החסידים בארץ הקודש, עת יתאספו יחד ללימוד באותה שעה בכל השטיבלאך, כשאכן, מציין 
הרב צלר. מדובר בסדר לימוד שהחל כאמור רק במחצית השנה האחרונה וכבר נתפס כסיפור של הצלחה אדירה.

"ריכזנו לשעה של סדר קביעת עתים, שיעורים בדף היומי בכל השטיבלאך, חיברנו חברותות בין אברכים שילמדו יחד בביהמ"ד, כמובן 
גם שיעורי הלכה דאגנו שיהיו בכל מקום. וכך, בכל לילה מתכנסים להם יחד חסידי סאדיגורה לסדר לימוד מיוחד באותה שעה, וזהו 
בהחלט סיפוק גדול לראות את היכלי השטיבלאך שלנו מלאים בעשרות אברכים ובעלי-בתים היושבים ולומדים בקול תורה אדיר וחזק. 
עד כדי כך: רבים כבר יודעים שאי אפשר להשיג אברך חסיד סאדיגורה בין השעה תשע לעשר, כי הפלאפון שלו מנותק וכל-כולו קודש 

לד' ולתורתו באהבה ובשמחה".

תוכל לשתף באנקדוטה מעניינת
בפרויקט החדש?

"רק לאחרונה, חל 'יום זכאי' )יום הולדתו של כבו"ק מרן אדמו"ר שליט"א( והמוני החסידים החליטו להפתיע את הרבי שליט"א במתנה 
מיוחדת. הם הגיעו כולם אף משאר הערים ללמוד בקלויז הגדול בחצר הקודש את הסדר המיוחד של קביעת עתים, והיה זה מחזה רב 
הוד לראות את ההיכל כולו מהדהד בקול תורה ובקול רעש גדול, עד שההיכל נדמה לסדר הלימוד בליל חג השבועות. כשהרבי נכנס 
לתפילת מעריב בסיומו של סדר קביעת עתים וראה את הקהל הגדול שהתכנס יחד לכבוד היום, נהרו פניו בשמחה רבה על ההפתעה 

היזומה שהכינו החסידים הנאמנים".  

איך אתם באמת עושים ומקדמים את 
עניין הקביעות עתים לתורה ברוב עם לצד 

הגברת אווירת הרצון להתקדם ולשאוף 
יותר ויותר?

"אנו לא מרפים לרגע אחד מהפעילות הענפה סביב לשעון בוועד 'אהבת תורה', כי אנו רואים לפנינו חובה וזכות להביא כמה שיותר 
אברכים לקביעת עתים ולהצליח בעסק ובידיעת התורה. הרבי שליט"א אומר תמיד, כי דברי תורה צריכים חיזוק ואסור להרפות מזה 
אף פעם, ובשעה שאדם עולה לבית דין של מעלה ונשאל 'קבעת עתים לתורה', הרי שכמובן יוכל לתרץ את עצמו בכל מיני תירוצים 

שהיה טרוד בפרנסה וכו', אבל תלמיד חכם אי אפשר להיות מכל התירוצים הללו...".
לסיום, מספר הרב צלר: "היה אצלנו אברך העובד לפרנסתו במלאכה הסוחטת את כל הכוחות הגופניים, והיה מאד קשה לדבר אתו 
שיבוא ללמוד בסדר קביעת עתים המתקיים כאמור בין השעה תשע לעשר בערב. הוא טען שבשעה הזו ראשו כבר אינו פועל והוא 
לא מסוגל להתיישב ליד גמרא וללמוד. לא וויתרנו לו והמשכנו להפציר בו שוב ושוב, עד שהחליט להיכנע אבל רק ליום אחד בשבוע... 
חלפו שבועיים והוא כבר התחיל להגיע פעמיים בשבוע לסדר הלימוד, ואחרי תקופה כבר התחיל להגיע בכל יום בקביעות, טעמה כי 
טוב סחרה... כשכמובן, האברך כולו השתנה מן הקצה אל הקצה אחרי שהתחיל לקבוע עתים לתורה, ממש בבחינת פנים חדשות באו 

לכאן".

התודה לידידי הסופר החשוב הרב יוסף מאיר הס על עזרתו בהכנת הראיון.

שמעתי מאחד מגדולי 
הפוסקים כי הוא מתפעל 

מאברך בן עליה שלפני שנים 
חשב לצאת מעט לפרנסתו, 
והרבי זצוק"ל לא הניח לו 

ואמר לו כי הוא רואה לפניו 
מורה הוראה בישראל.



ה
ר

תו

מתיקות ה

דרכים, עצות, רעיונות 
ותובנות, להצלחה בלימוד 

התורה הקדושה

תמונה: דוברוב בוריס

פרק תשיעי:
איך לומדים לקרוא כתב רש"י?

הרב י.ק. לומד ומלמד גמרא עם תלמידים המגיעים מחו"ל, תלמיד אחד שהגיע אליו לא ידע לקרוא כתב 
רש"י. 

הרב י.ק. שלא זה היה התחום שלו, ניסה לחשוב איך בדיוק הוא מלמד את התלמיד לקרוא כתב רש"י. וכך 
הוא מספר: לקחתי דף עם כל  אותיות  הא"ב בכתב רגיל, ועוד דף עם כל האותיות בכתב רש"י, והתחלתי 
לחשוב איך אני מלמד אותו. בהתחלה הייתי מבולבל, איך אני מתחיל ללמד אותו כ"כ הרבה אותיות, עם 

מה אני מתחיל, וכמה אותיות אלמד אותו ביום. 

עם מה אני 
מתחיל, 
וכמה 

אותיות 
אלמד אותו 

ביום
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לי רעיון. התחלתי לבדוק אולי יש אותיות בכתב רש"י שדומות לכתב  ישבתי וחשבתי ופתאום עלה 
הרגיל, ואותן לא צריך ללמד. התחלתי לסדר את האותיות ופתאום נגלו לעיני משהו מדהים. כמעט כל 

אותיות הא"ב דומות מאוד בכתב רש"י לכתב הרגיל. ורק 7 אותיות שונות לחלוטין. 
ואז הבנתי שלמעשה אני צריך ללמד אותו רק  7 אותיות בלבד.. וזו כבר משימה קלה.

הנה ה-7 האותיות ששונות

 והנה לפניכם דוגמא, 
של שאר האותיות שממש דומות

מה אנחנו יכולים ללמוד מכך
לפעמים הכל נראה מבולבל וסבוך. קצת התבוננות, מחשבה וסדר, וה'יהלומים' מתגלים.
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והנה עוד דוגמא:

הביטו על חלקי התמונה כאן, הסתכלו על החלקים המבולבלים, שום פרט לא מובן. 
כל חלקי התמונה נמצאים כאן, ושום פרט לא חסר, אבל הכל מבולבל

שום חלק לא נמצא במקומו, החלקים הפוכים, מה שלמטה נמצא למעלה, ומה שאמור להיות למעלה נמצא 
למטה. 

אם נשקיע מאמץ ומחשבה ונעשה סדר, ונניח כל חלק במקומו, התמונה תיהפך למדהימה ביופיה.. 
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הנה התמונה מרהיבה ביופיה:

הסוגיא שלפניך נראית קשה ולא מובנת, אל תתייאש
בוא ונעשה סדר. נשקיע מחשבה והתבוננות, והכל יקבל 'פנים' אחרות. 

עיין בדף או בסוגיא, רשום לפניך מה אתה מבין, ובמקביל רשום לפניך מה לא מובן
כשתעשה לעצמך סדר, תגלה שהכל הרבה יותר ברור וקל.

הסדר יאפשר לך להשתלט על הסוגיא בקלות, ואז תוכל לשקוע ולהנות ממנעמי התורה.
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בית 
היין 

פרק נוסף מהחוברת המיוחדת שמספקים לנו הצצה מבעד 
לחרכי קירותיו של בית היין הגדול מכולם הלא הוא הישיבה,

אותם נערים נפלאים העוזבים את כל הבלי העולם הזה מאחורי 
גוום ומשקיעים את מוחם ליבם ונפשם בתורה ובעבודת ה' 
טהורה, פרקים אלו נכתבו במקורם כחיבור המספק הדרכה 
בדרך העולה בית ה' לנער העומד בפתח בית היין – הישיבה, 

ומקיף את כל הנקודות בהם הוא יתקל במהלך הדרך,
אך חיבור זה יכול לשמש ככלי עזר להרבה אחרים החפצים 

לעמוד על סודם של הדברים ועל פנימיות העניינים בין כתלי 
בית היין.

בפרק הקודם: הרב לקח נשימה ארוכה והישיר מבט לעידו, אז תבין, 
התנאים  לפניהם,  ועוד  התלמוד,  מפרשי  רבותינו  ושאר  רש"י  אמר, 
כל  קודם  ידעו  הם  שלהם  החיבורים  את  כתבו  כשהם  והאמוראים, 
אופציה  אין  הבריאה,  בתכלית  חיים,  אלוקים  בתורת  עוסקים  שהם 
לעשות טעויות עם דבר כזה, כל מילה שקולה ומדודה כדי שלא תהיה 
אפשרות לשום טעות, ובפרט כשהם ידעו שהם כותבים את זה לדורות 
רבים, ואלפי שנים אחרי שהם כותבים את זה עוד ילמדו את המילים 

האלו וינסו ממרחק השנים להבין מה ואיך הם התכוונו לכתוב,

ניגשים  אנחנו  צוואה,  מלכתוב  יותר  הרבה  זה  מבין?  אתה  עכשיו 
אנחנו  כי  מילה  בכל  ומדקדקים  קודש  בחרדת  רבותינו  של  למילים 
יודעים באיזה חרדת קודש הם ניגשו לכל מילה שהם כתבו, ואנחנו 

יודעים שאין מילה ואפילו אות מיומרת בדבריהם הקדושים.

התוספות  ובעלי  גאונים  ואמוראים  תנאים  הרב,  המשיך  אגב, 
והראשונים, הם אלו שאנחנו מדקדקים בלשונם עד כדי כך, אבל אחר 
כך  כל  לדקדק  הזה  הכח  את  היה  לא  וכבר  קצת  נחלשו  הדורות  כך 
ולחבר כאלו חיבורים, לכן בדברי האחרונים אנחנו מדקדקים אמנם 
אבל פחות על כל אות או מילה מהראשונים שהם היו בדרגה גבוהה 

מאד ויכלו ליצור חיבורים כאלו שכל אות ממש מדוקדקת בהם,

בכל אופן, וודאי שאנחנו ניגשים בכובד ראש וברצינות לדברי התורה 
יכולים  רק  אנחנו  כי  יותר,  מדוייק  הוא  יותר  קדום  שהחיבור  וככל 
להניח שרש"י למשל כל מילה שהוא כתב בעומק גאונותו וקדושתו 
היא מסתדרת עם כל חלק ופרט בכל מרחבי התורה, אנחנו יוצאים 
ובוודאי  הראשונים  המפרשים  כל  ועימו  שרש"י  הנחה  נקודת  מתוך 
התנאים והאמוראים לא כתב שום מילה או אות לפני שהוא העביר 
במוחו את כל הפרטים שיכולים להיות קשורים בקשר ישיר או עקיף 

לנושא וחישבן את כל מה שיכול להיות,

היימן  על העולם  ישראל  הרב 
הקסום של הישיבות הקדושות. 

פרקים מיוחדים מתוך הפעילות 
עם בחורים מתחזקים 

מישהו 
שיכניס לך את 
הסוגיא כמו 
עם כפית לפה 
זו כבר לא 
התחלה טובה

פרק שביעי בסדרה  
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מכאן נוצרת השיטה הזו של הדקדוק בכל מילה והעיון העמוק בכל תו ואות, הבנתם?

עידו ואלירן הנהנו בהבנה ועידו אמר, תראה הרב, לא התרגלתי בכלל לחשוב ככה, בימים האחרונים אני 
רואה שלכל דבר יש תשובה, לכל חלק יש טעם והסבר, וזה מרגש אותי, סליחה שאני משתפך פה ככה, 

זה מרגש לחשוב שאני חלק, אפילו לזמן קצר אולי מהדבר הגדול הזה,

אבל הרב, עידו המשיך, אפשר לשאול שאלה קצרה נוספת?

בוודאי, הרב חייך ברוחב לב, הוא לא סיפר לעידו שיש לו עוד הרבה עבודה בהכנת השיעור למחר עוד 
לפני שהוא נכנס לבית המדרש להיות עם הבחורים ולענות על שאלות, הוא נתן את כל תשומת הלב 
בהבנה שנער צעיר בתחילת הדרך בוודאי כל שאלה שהוא כבר מגיע לשאול זו ההזדמנות להחכים אותו 

כי מי יודע מתי הוא יבוא לשאול שוב...

הרב, עידו שאל במבוכה, אני רוצה קצת להשקיע יותר בלימודים, אני רוצה חברותא מתאימה, מישהו 
שילמד אותי ויעזור לי עם החומר, איך אני מוצא מישהו שיתאים לי?

הרב הרצין וחפן את זקנו בידיו תוך מחשבה עמוקה, תראה, הוא אמר, יש כמה כללים בסיסיים בנושא 
הזה, אבל דבר ראשון אני רוצה לומר לך, מישהו שילמד אותך זה לא טוב, כל אחד צריך חברותא אבל 
הכלל הראשון הוא בדווקא לא מישהו שילמד אותך את הגמרא אלא מישהו שתוכל ללמוד איתו יחד 

את הגמרא, הבנת את ההבדל?

מישהו  עם  תלמד  אם  טובה,  התחלה  לא  כבר  זו  לפה  כפית  עם  כמו  הסוגיא  את  לך  שיכניס  מישהו 
שילמד אותך את הסוגיא לעולם לא תצליח להגיע למצב שאתה יודע ללמוד סוגיא לבד ולהבין אותה 
כמו שצריך כי בשביל ללמוד איך לומדים סוגיא צריך קצת מאמץ של שני השותפים, כל אחד מביא 
ולאט לאט  יחד להגיע את ההבנה בסוגיא, בהתחלה לא תמיד מצליחים  את הזווית שלו ומתאמצים 
סוללים את הדרך ומבינים לא רק את הסוגיא אלא גם את הדרך דרכה הגענו אל ההבנה הזו, זה הדבר 
הראשון שצריך לדעת והרבה טועים בזה, הרבה בחורים בפרט בתחילת הדרך מבקשים חברותא שיותר 
טובה מהם ויותר מוצלחת, מישהו שכבר יודע ללמוד, הם לומדים איתו תקופה ולא מבינים למה הם 
לא מתקדמים, תדע לך עידו, המאמץ הזה וההליכה בדרך הלא סלולה הזו היא זו שלא רק מביאה את 

ההצלחה האמיתית אלא גם מביאה את הסיפוק והאושר, את הטעם האמיתי בתורה ובלימוד,

מעבר לזה ישנם כמה כללים פשוטים מאד,

קודם כל קח מישהו שהוא זורם איתך בראש, מישהו שאתה מסתדר איתו אישית גם ביומיום, הלימוד 
בחברותא הוא שותפות לכל דבר, דרך משותפת, ולכן חשוב שיהיה לך גם נעים איתו באופן אישי,

מעבר לכך תנסה לבדוק עם עצמך את האופי שלך והסיגנון שלך בלימוד, אם אתה מעמיק יותר קח 
מישהו  קח  יותר,  בפשטות  וללמוד  הרבה  להספיק  של  טיפוס  יותר  אתה  אם  איתך,  שיעמיק  מישהו 

שמתאים לזה,

במאמר המוסגר, הרב סטה לרגע מהנושא, כדאי באופן כללי ללכת על שתי השיטות האלו, גם ללמוד 
בצורה מעמיקה וגם ללמוד בפשטות, אצלנו בעולם הישיבות קוראים לזה עיון ובקיאות, יש חשיבות 
גדולה לכל צורת לימוד, הלימוד בעיון ובהעמקה מיישר את המוח ומרגיל אותך לחשוב בצורה הנכונה, 
מרגיל אותך לא לקבל כל דבר כמובן מאיליו אלא להגיע לשורש של כל דין והלכה, והלימוד בפשטות 
ובהספק גדול יותר, מה שנקרא בקיאות, נותן לך את המרחבים של הסוגיא, את כלל המושגים בסוגיא, 

אחרי שאתה מכיר את כל פרטי הסוגיא יותר קל לך לנסות להעמיק בה וללמוד את היסודות שלה,

עידו הנהן בראשו והרב חזר לנושא המקורי, כמובן, הוא המשיך, שצריך למצוא מישהו שקדן ומתמיד 
שילמד איתך ולא תיגררו יחד לנושאים צדדיים, ועוד דבר חשוב, הרב קרץ לעידו בחיוך, אל תלמד עם 
החבר הכי טוב שלך בישיבה, קח מישהו שאתה זורם איתו אבל לא החבר הכי טוב זה שאתה תדבר איתו 

על כל נושא שבעולם ותשכח את עצמך,

בית  לכיוון  מהחדר  יצאו  הם  אלירן  עם  ויחד  לו  הקדיש  שהוא  הארוך  הזמן  על  לרב  והודה  חייך  עידו 
המדרש.

בפתח בית המדרש נתלתה מודעה גדולה שבישרה על שיחה העומדת להתקיים בשעות הערב ותימסר 
מפי המשגיח, אלירן נכנס אל בית המדרש ועידו התעכב וקרא את המודעה בעיון,

דלת בית המדרש נפתחה ומתוכה יצא שמעון שהתפלא לראות את עידו עומד ומעיין במודעה כמותה 
מופיעות כל שבוע על לוח המודעות,

מה נשמע עידו? שאל שמעון, עידו הסיט את מבטו המרוכז במודעה לכיוונו של שמעון וענה בשאלה, 
מה הכוונה שיחה ומי זה המשגיח?

שמעון הפליט ציחקוק קל, 

הרב, עידו שאל 
במבוכה, אני רוצה 

קצת להשקיע יותר 
בלימודים, אני רוצה 
חברותא מתאימה, 

מישהו שילמד אותי 
ויעזור לי עם החומר, 
איך אני מוצא מישהו 

שיתאים לי?
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שמעו  לאזנו  הגיע  שלא  הרבים  הקוראים  מבין  אחד  אין 
הטוב של אותו צדיק וקדוש עמוד האמת והענווה, עובד ה' 
במסירות,הגאון רבי יהודה זאב סגל זצוק"ל ראש ישיבת 
ומי  זי"ע  חיים"  ה"חפץ  למרן  מובהק  ותלמיד  מנצ'סטר 
שכונה בקרב רבים וטובים בתואר היחודי "החפץ חיים של 

אירופה" או "החפץ חיים השני".

האחרון  הדור  בני  את  וזיכה  שזכה  וקדוש  צדיק  אותו 
ביום  הלכות  ב'  לימוד  של  והמפורסמת  הנפלאה  בתקנה 
וחולל  גרם  ובכך  הלשון,  ושמירת  חיים  החפץ  בספרי 
בעניני  כולו,  היהודי  בעולם  אדירה  רוחנית  מהפכה 
שמירת הלשון, ואף הוסיף ואמר בבטחון ובוודאות גמורה 
בהבטחה פלאית: "אין משפחה בעולם שלמדה ב' הלכות 

ביום ולא ראתה ישועה בעניניה הפרטים"!

 זהו כרטיס הכניסה
שלי לגן עדן'

שאב  הוא  שחולל,  האדירה  למהפכה  ההשראה  את 
ממורו ורבו מרן החפץ חיים זי"ע. החפץ חיים התחיל את 
המהפכה, בהיותו הראשון שהעלה את המושג של לימוד 
'הלכות שמירת הלשון' בחיי העם היהודי ואף סידר על כך 

הלכות סדורות.

אולם, מי שהוריד זאת אל העם הלכה למעשה היה הגרי"ז 
שכל  לכך  גרם  שייסד,  היחודי  הלימוד  בסדר  זצ"ל.  סגל 
קבע  הוא  ההלכות.  בכל  בקיא  להיות  בקלות  יוכל  יהודי 
סדר לימוד קצר, שכל אחד ואחד בכל מצב יכול לעמוד 
חודשים  כמה  תוך  מסיימים  וכך  ליום  הלכות  ב'  רק  בו. 
את הספר כולו, מתוך מטרה לדעת את הדרך אשר ילכו 

והמעשה אשר יעשו.

ניסה להפיץ את  ממקום מושבו במנצסטר הרחוקה הוא 
שעמדו  הדלים  האמצעים  בכל  כולו  העולם  בכל  הרעיון 
שנה   – לוחות  הדפסת  היה  הראשון  צעדו  לרשותו. 
דאג  שאותם  היומי,  לימוד  סדר  הופיע  שבהם  מיוחדים 
כך  לשם  ביותר.  דלים  באמצעים  תבל  ברחבי  להפיץ 
נשא עמו את הלוחות לכל מקום שאליו הלך, ובכל פעם 
שהיה פוגש אי מי מארץ רחוקה, היה מבקש ממנו לקחת 

מהלוחות ולהפיצם בבתי הכנסת שבאיזור מגוריו.

בד בבד היה מפציר ומתחנן בפני מנהלי המוסדות החינוך 
לבנות, להכניס לימוד יומי קבוע של הלכות שמירת הלשון 
לתוך בתי הספר והסמינרים, וכך במשך השנים צבר הדבר 
תאוצה רבתי, כאשר בכל החוגים והעדות בכל רחבי תבל 

חדר הרעיון כסדר לימוד מסודר וקבוע.

יש לציין, כי על הלוחות שהדפיס למטרה זו קרא ואמר: 
"זהו כרטיס הכניסה שלי לגן עדן'

 המטוס כבר
המריא למרומים

 פעם התבטא ואמר כי אחד מכוונותיו ב"אתה חונן" הוא 
שיזכה שמוחו יחשוב כל הלילה בלימוד... כשקם באמצע 
רגע.  של  ביטול  בלי  ללמוד  ויושב  ידיו  נוטל  היה  הלילה, 
רק  חשוך,  היה  הבית  שבת,  בליל  בוקר,  לפנות  קם  פעם 
במדריגות לעלית הגג דלקה מנורה קטנה, עלה וישב על 
המדריגות חרף מזג האויר הקר, ולמד לו לאור המנורה עד 

הבוקר.

בדרכו  וצעד  צעד  בכל  קיים  בדרך"  "ובלכתך  מצוות  את 
בחיים. בנסיעה היומיומית לישיבה מביתו, נסיעה שערכה 
כחמש דקות, היתה לו קביעות בחברותא, הם למדו מסכת 

"בכורות", והספיקו לסיים אותה כמה פעמים.

רצה  לא  הגרי"ז  הגמרא.  נשכחה  אלו  מנסיעות  באחת 
יודעים  אתם  ודאי  מדליקים  "במה  הקביעות,  את  לבטל 
בעל פה" אמר לחברותא, והם למדו באותה נסיעה "במה 
ישב בשדה התעופה, הגרי"ז היה  מדליקין". פעם אחרת 
ליציאת  עד  מה  זמן  נותר  מסוימת,  בשעה  לטוס  אמור 

המטוס, ורבינו הוציא ספר ולמד ולמד... 

וכשקם לברר על מועד הטיסה התברר שבשעה שנפשו 
צללה למעמקי ים הלימוד, כבר המריא המטוס למרומים. 
משדה  בחזרה  אותו  לקחת  ובא  תלמידו  זאת  כששמע 
התעופה שאל את רבינו מדוע לא הביט על המסך המודיע 
על מועדי הטיסות ענה הגרי"ז סגל, כי חשב שמראים שם 

דברים אסורים, ופשוט לא הביט במסך... 

 שהיה זקוק 
למטפחת לניגוב דמעות

ממעריציו  שהיה  זצ"ל  שבדרון  הגר"ש  הירושלמי  המגיד 
הגדולים, סיפר בהזדמנות שהיתה לו התפעלות מיוחדת 
מאמירת ה'קדיש' של הגרי"ז. את הבקשות "על ישראל - 
ועל רבנן - ועל תלמידיהון - ועל כל תלמידי תלמידיהון..." 
בכל  שביקש  מילה,  כל  ובהדגש  בוכים,  בקול  אומר  היה 
ליבו רחמים על לומדי התורה של הדור, עד שהיה זקוק 

למטפחת לניגוב דמעות!

שהיה  ח"ו,  חולה  בתורה  גדול  שהיה  בעת  נוהג  היה  וכך   
אומר 'מי שברך' לחולה בבכיות נוראות. וכן כשהיה אומר 
תהילים על חולה, היתה לו התרגשות נוראה כאדם החש 

את כאב הזולת בנפשו! 

מפה  שיצאו  זצ"ל  הגרי"ז  של  וברכותיו  תפילותיו  ואכן 
מרבני  אחד  שסיפר  וכמו  במרומים,  פעלו  וטהור  קדוש 

מלונדון שמרן הגרא"מ שך זצ"ל אמר לו: "ר' יודל יש לו 
את כח הברכות לאחר הסטייפלער".

 לא פחות מ-21 
קריאות טלפוניות

סיפר המגיד הגר"י גלינסקי זצ"ל שאכל פעם ארוחת בוקר 
אצל הגרי"ז, ובמהלך הארוחה הגיעו אליו לא פחות מ 21 
קריאות טלפוניות שבהן שפכו לפניו שיח מכל קצווי תבל 
בעניני רפואה וישועה כל אחד בצרת נפשו, והוא ברוחב 
לבו הרחום עזב את מאכליו והאזין לכל אחד ואחד כאילו 

היא הצרה היחידה שעתה באה לפניו.

כי  יקרים  בחורים  "דעו  הגרי"ז:  כותב  לתלמידים  במכתב 
ת"ח  להיות  אפשר  ואי  איד  אערליכער  להיות  אפשר  אי 
ואי  מידות  הוא  התורה  יסוד  טובות.  מידות  לו  שאין  מי 
אפשר להיות בעל מידות טובות אם אינם לומדים ספרי 
מוסר המדברים אודות מידות. ותכלית הלימוד הוא לקיים 
ואומרים  בבקר  מתפללים  וכשאתם  לומדים  שאתם  מה 
אשרינו מה טוב חלקנו תחשבו אשרינו שאנו משתדלים 

להיות בעל מידות טובות!"

מדוע התפלל על ציונו 
של הרה"ק רבי ישראל 

מטשורטקוב זצ"ל
הגה"צ רבי יהודה זאב סגל זצ"ל, היה סר רבות להתפלל 
כל  זצ"ל  מטשורטקוב  ישראל  רבי  הרה"ק  של  ציונו  על 

אימת שעבר דרך וינה.

במה  ואספרה,  שמעו  השיב:  הדבר,  לסיבת  כששאלוהו   
התפעלתי מגדולת הרבי:

 "כידוע התגורר הרבי בוינה, פעם טייל עם מלוהו באחת 
והנה באה  לנפוש על אחד הספסלים.  והתיישבו  הגינות, 
נכרית אחת וישבה גם היא על הספסל. הגבאי הבין שאין 
שימשיך  הרבי  הורהו  לקום.  ובקש  הרבי,  של  לכבודו  זה 
לשבת. לאחר מספר דקות הוציא הרבי את שעונו מכיסו, 

הביט בו ואמר: "הו, כבר מאחר!" וקם...

הבריות  שכבוד  שכזה  "צדיק  ואמר:  סגל  הרב  הפטיר   
- ואפילו של נכריה, חשוב אצלו כ"כ, ראוי שיתפללו על 

ציונו לעורר רחמי שמים!...

 )מדברנא דאומתיה, 

תולדות הרה"ק ר"י מטשורטקוב זי"ע ח"א, עמ' קלו(

אוצרות 
ויהלומים 

5 יהלומים נוצצים מהליכותיו של הגאון רבי 
יהודה זאב סגל זצוק"ל ראש ישיבת מנצ'סטר 

ותלמיד מובהק למרן ה"חפץ חיים" זי"ע

 1

3

2
4

5

מאת: הרב יעקב הייזלר 
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הפסוקים שהם סגולה 
לשמירה

הגאון רבי בן ציון מוצפי שליט"א:  כתב רבינו האר"י ז"ל: כשאדם 
מתפלל על דבר מסוים – לא תפילת שחרית, מנחה או ערבית, אלא 
כגון שמבקש על חולה או על פרנסה וכדומה – אם רצונו שתפילתו 
ויאמר משה  "ויהי בנסוע הארון  יאמר שני פסוקים אלו:  תתקבל, 
קומה ה' ויפצו אויביך... ובנחה יאמר שובה ה' רבבות אלפי ישראל" 

)בהעלותך י, לה-לו(

ובכך יבטל ויגרש את כל המזיקים והמשטינים.

עוד מובא בספרים, שכדאי לכתוב פסוקים אלו על קלף ולהניחם 
בביתו, ויש בכך סגולה לשמירה, לגרש את כל המזיקים בכל מקום 

ומקום.

העיקר שאדם ישים מול עיניו את הקב"ה, וזו הסגולה האמיתית.

)דורש ציון | פרשת בהעלותך(

להשתכר
מבית היין

מדורו של הרב אליעזר )לייזר( רוט
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ומיד כשסיים ניגש אל 
ארון הספרים, חיבק 

ונישק את כרכי הש"ס, 
אח"כ הוציא גמרא בבא 

קמא ונשק לה בלהט 
בן  צעיר  נער  כשהיה  זצ"ל,  פינקל  צבי  נתן  רבי  הגאון 
עם  יחד  ישראל  בארץ  לביקור  הגיע  עשרה  ארבע 
הוריו, במהלכו ביקרו בבית הדוד ראש ישיבת מיר רבי 
להשאיר  שיאותו  שביקש  זצ"ל  פינקל  יהודה  אליעזר 
את בנם בישיבה למשך שנה ונעתרו לבקשה. רבי נתן 
לילה  ראה  הדוד,  בבית  ימים  באותם  שהתגורר  צבי 
לילה  בכל  בליבו.  עמוק  שנחרט  מופלא  מחזה  אחד 
אליעזר  רבי  היה  מאוחרת  בשעה  לישון  הולך  כשהיה 
בבוקר  וכשהתעורר  תלמודו  על  שקוד  עדיין  יהודה 
כבר היה דודו שוב רכון על תלמודו. בוקר אחד קם ר' 
והנה הוא מבחין בדוד הגדול  נתן צבי מוקדם מהרגיל 
קם משנתו, נוטל את ידיו ומיד כשסיים ניגש אל ארון 
הוציא  אח"כ  הש"ס,  כרכי  את  ונישק  חיבק  הספרים, 
גמרא בבא קמא ונשק לה בלהט. לאחר מכן החל לומר 
את ברכות התורה בשקט, אך ברגש רב – רגש שנספג 
היה  בפרט  חייו,  ימי  לכל  רבינו  של  בעצמותיו  היטב 
לבקשה:  כשהגיע  מעיניו  חמות  דמעות  שנקוו  מספר 
"ונהיה אנחנו וצאצאינו וצאצאי עמך בית ישראל, כולנו 

יודעי שמך ולומדי תורתך לשמה".

לא  יהודה  אליעזר  רבי  דודו  לארה"ב,  שחזר  לאחר 
עברו  כבר  "יקירי,  כתב  להוריו  ובמכתב  שקט  ולא  נח 
ביותר ה"ה  והחביב עלי  בנכם היקר  שנתיים מאז עזב 
זמן שלא תיארתי  נתן שיחי' את ארצנו הקדושה,  מר 
ואני באמת דואג  לי מראש עת עוזבו והפרדו מאיתנו 
עליו כי סגולותיו אשר חונן בהם מה' עומדות לנגד עיני 

ואני רואה בו את האפשרויות להגיע לגדולות בעז"ה".

צעד  על  ברצינות  לחשוב  ההם  בימים  היה  קל  לא 
שכזה, לעולות את הבחור ארצה, נער אמריקאי צעיר 
אהבו  גילו  שבני  מה  כל  את  לעשות  שאהב  טיפוסי 
הזה,  העולם  ממנעמי  וליהנות  בכדור  לשחק  לעשות, 
היה  קשה  בשיקאגו.  שהתגוררה  אמידה  למשפחה  בן 
לחשוב לעזוב את המשפחה והחברים ולנסוע לישיבה 
שבעתיים  קשה  הדבר  היה  הוריו  עבור  ישראל,  בארץ 
לבד מן המצב הבטחוני הרעוע, קשה היה להם להיפרד 
תשוקתו  גברה  דבר  של  בסופו  אולם  אהובם.  מבנם 
בירושלים  מיר  בישיבת  דוקא  ללמוד  הנער  של  העזה 

ולמרות כל הקשיים הסכימו ההורים לממש את רצונו.

)בכל נפשך(

אני עצמי בכשרונותי 
וסביבת מגורי לא הייתי 

כאחד שצפוי לגדול 
תלמיד חכם

סיפר  זצ"ל,  שיינברג  פנחס  חיים  רבי  הגאון  של  אחיו 
סוער  אויר  מזג  היה  חורפי,  שביום  ארע  שבילדותו 
יהיה  ניתן  שלא  סוער  שכה  היה  שנראה  עד  וגשום 
היא  תוותר,  לא  כאמו  אשה  אולם  למלמד,  להגיע 
יום  ולו  הייתה נושאת אותו על כפיה כדי שלא יפסיד 
אחד מלימוד התורה. בשנים מאוחרות יותר כשהיו שני 
בניהם בני ישיבה היתה תקופה שהאמא הלכה מרחקים 
ולתתם  הנסיעה  דמי  את  לחסוך  כדי  ברגל,  גדולים 

לבניה הלומדים בישיבות.

ישיבה  לתלמידי  רבינו  שמסר  מוסר  בשיחת  לימים, 
שיחקתי?!  לא  בגילכם  וכי  סבורים  אתם  "מה  אמר: 
אהבתי לשחק ולעשות כל מה שאתם אוהבים לעשות 
והיו לי נסיונות, אפי' גדולים יותר ממה שיש לכם היום. 
שמגיד  לסברא  או  קשה  לתוס'  הגעתי  כאשר  אמנם 
המשכתי  לא   – בוריה  על  הבנתי  ולא  אמר  השיעור 
שאבין.  להשי"ת  בלבי  והתפללתי  נעצרתי  הלאה! 
לי  שיהיה  עושה  הקב"ה  למה  הלא  לעצמי,  ואמרתי 
, שאקבל  קשה, הרי גם הוא רוצה שאצליח, אלא מה 
שלבסוף  ה'  וברוך  היטב  להבין  ועמלתי  שכר  יותר 

הבנתי.

לימים כשנשאל ע"י בחור, האם הוא סבור שכל אחד 
בכשרונותי  עצמי  "אני  גלויות:  ענה  להצליח,  יכול 
תלמיד  לגדול  שצפוי  כאחד  הייתי  לא  מגורי  וסביבת 
הרצון".  בכח  תלוי  הכל  כי  וגדלתי,  זכיתי  אולם  חכם, 
אותו תלמיד הוסיף והקשה "הרי הרבה ניסו ולא עלתה 
בידם" ענה רבינו: "יתכן שהרבה רצו לעשות כן, אך מי 

שירצה באמת ויעשה וישקיע ברצינות יצליח".

)מגדלתו ומרוממתו(

שאלו הרב זיאת "מדוע 
הרב מחזיר את הפרוטות 
הללו, הרי אף אחד אינו 

מקפיד להחזיר כאלו 
סכומים?".

אצל  שראה  הנהגה  על  שליט"א,  זיאת  הגר"ש  מספר 
הגאון רבי בן ציון פלמן זצ"ל, בעת שלמד עימו חברותא 

במשך כמה שנים בכולל.

כסף  לאסוף  כדי  עני  נכנס  שהיה  בעת  פעמים  הרבה 
פרוטות  כמה  לו  לתת  רצה  והגרב"צ  היום,  באמצע 
לצדקה, הרי אם בדיוק באותה העת לא היה לו בכיסו 
זיאת שילווה לו שקל או חצי  כסף, היה מבקש מהרב 
שקל – כפי העניין, בכדי לתתו לאותו עני. ובסוף החודש 
כתב  ששם  בכיסו,  לו  שהיה  מיוחד  פנקס  פותח  היה 
פורעם  והיה  הקטנים,  החובות  כל  את  החודש  במשך 

לבעליהם.

ובפנקס הזה היה כתוב אפילו חוב של אגורה אחת בלבד 
עוברת  מטבע  עדיין  היתה  שאגורה  ימים  אותם  )ולפי 
לסוחר(, וכשהבחין בכך הרב זיאת התפלא מאוד, הרי 
כלל  בדרך  הוא  זעום,  כה  סכום  ממנו  שמלווים  אדם 
את  לו  שישיבו  כלל  מצפה  ואינו  הזה,  החוב  על  מוחל 
ולכתוב את  כך לדקדק  כל  ומדוע צריך  המעות הללו, 
החובות הללו בפנקס, הרי גם אם ישכח את אותו חוב 

הדרך הוא שהבעלים מוחלים על כך.

ופעם אחת בעת שהשיב לו הגרב"צ את אותם פרוטות 
הרב  "מדוע  זיאת  הרב  שאלו  ממנו,  שלקח  זעומות 
מקפיד  אינו  אחד  אף  הרי  הללו,  הפרוטות  את  מחזיר 

להחזיר כאלו סכומים?".

כתוב  חסידים  שבספר  לך,  "דע  הגרב"צ,  לו  השיב 
שאם אדם מאכיל את בניו דבר שיש בו סרך של גזל, 
הבנים לא מצליחים, יכול להיות אדם שיש לו בן צדיק, 
הפסיק  הוא  מדוע  לו,  קרה  מה  מבינים  לא  ופתאום 
שהאב  שהממון  מחמת  היא  לכך  והתשובה  להצליח. 
מאכילו הוא ממון שיש בו חשש גזל. לכן צריך להיות 
בה  יהיה  שלא  ופרוטה  פרוטה  בכל  זהיר  מאוד  מאוד 
שום חשש גזל, ולדייק ולכתוב כל חוב אפילו של אגורה 

בכדי לפורעה כדת וכדין".

)מתוך עלון  'שלמים מציון' שלח תשע"ז('
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